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Tistega lepega dne 
ali priključitev Primorske

Daljnega leta 1974, ko sem se kot bruc podajal svo
jim študentskim časom naproti, sem se do prestolnice 
že peljal po odseku avtoceste med Postojno in Vrhniko. 
Računal sem, da se bom do konca študija že lahko pe
ljal po celotni avtocesti in se z avtobusom ne bo treba 
več cijaziti po dve uri in več. Oh, ta mladostna naivnost! 
Skorajda sem prej dočakal penzijo, kot pa avtocesto.

Zdaj, ko sojo končno imamo, se mnogi sprašujejo, zakaj 
je bilo potrebnih tako doooolgih 40 let. Vsekakor, visoka 
politika, v katero najbrž nima nihče celovitega vplogleda, 
ima zanesljivo odločilne prste vmes, toda za kakšno za
mudo smo si krivi tudi sami. Enkrat so bili napoti hroščki 
in kukavice (rožice), drugič strelišče v Mlakah, tretjič in
teresi vplivnih posameznikov, pa seveda burja, tudi pov
sem razumljiva skrb kmetov, da bi šlo v nič preveč obde
lovalne (?) zemlje ... Legendarni projektant Šenk, kije bil 
več pri nas kot doma, je iz leta v leto risal nove variante, 
enkrat malo višje, pa nižje, pa spet malce bolj levo ali 
desno, proč od tega zaselka ali celo okoli posamezne hiše, 
tudi trasa po Vipavskih gričihje bila nekaj časavmodi.... 
Enkrat so šli v zrak v Vipavi, v Budanjah, drugič na Cesti 
in Križu, tretjič v Hraščah, Potočah .... Leta pa so tekla 
.... Celo tistih, ki so bili nasploh proti avtocesti, se tedaj 
ni manjkalo. Še koncem osemdesetih, ko je tedanja skup
ščina še enotne občine Ajdovščina končno prižgala luč 
gradnji avtoceste (hitre ceste), je bilo na maratonski seji v 
amfiteatralni učilnici šolskega centra veliko nasprotnikov 
hitrih povezav. Med njimi tudi danes zelo znana figura iz 
političnega življenja občine (ne bom ga imenoval, ker bi 
to spet jemal kot napad nanj). Ojla, se še spomnite zelene 
karoserije razbitega avtomobila, kije nekaj dni 'krasil' vi
pavski trg, tik ob Plečnikovem spomeniku padlim?

In kaj je bilo lepšega onim v Ljubljani kot naše primor
ske (vipavske) zdrahe. Cel slovenski križ so zgradili prej 
kot pa nesrečne Reb(e)rnice. Po logiki stvari bi morali 
odgovorni zagrabiti bika za roge, se pravi, najprej odpra
viti tiste odseke, kjer je bilo največ zastojev, in šele zatem 
graditi ceste po ravnini. Toda kaj, ko seje morala vsaka 
politična garnitura na oblasti okititi s kakšnim novim ki- 
lometrčkom na leto.
Resje, tehnologija je nedvomno v tem času napredovala, 

predori niso več bav - bav, ki se jih je Šenk izogibal kot 
hudič križa, še tako dolgi viadukti so za Primorje mala 
malica... Žal pa ne bomo nikoli izvedeli, kako bi se obne
sla avtocesta, če bi jo speljali višje po pobočju Nanosa in 
jo spustili za streliščem v Mlakah (pod Gradiščem in ne v 
Dobravi), in vse druge variacije.

Koliko denarja je šlo v vsem .tem času v nič, koliko 
preveč izpuhov v zrak? Kdo bi sedaj to pogreval, ko je 
Primorska spojena z 'matično domovino'! Končno si bodo 
oddahnili tudi Šembijci, trpeli so desetletje dlje kot drugi.

Saj res, Podnanos! V začetku šestdesetih letih se je 
praktično cela vas spremenila v filmski studio - snemali 
so kultni slovenski film Tistega lepega dne. Vaški mulci 
smo za kašen dinar nastopali kot statisti in nudili filmar
jem 'logistično podporo'. Nikoli ne bom pozabil snemanja 
v cerkvi sv. Vida, ko smo se na znak vsi obrnili proti koru 
(zmontiran prizor v filmu je seveda še bolj dramatičen), 
kjer je neponovljivi Zlatko Šugman v vlogi organista za
igral uvodne takte tiste tako naše, primorske: Buči, buči, 
morje adrijansko...

Naj torej Šebmijcem pripade čast in slava, da (do)konč- 
no priključijo Primorsko Sloveniji.

Edo Pelicon, Krlutov
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dogodki
Zbiranje
projektnih 
predlogov 
za vključitev 
v izvedbeni načrt in 
zaključek zbiranja 
projektnih idej za 
pridobitev sredstev
LEADER 2010

Razvoj podjetništva, podeželja in človeških virov.

Razvojna agencija ROD
Gregorčičeva 20, 5270 Ajdovščina, Slovenija 

T; 36 53 600 E: ra rod@siol.net, W: www.ra-rod.si

Storitve podjetniškega centra VEM Ajdovščina
Vavčerski sistem svetovanja
Informacije o domačih in tujih javnih razpisih
Informacije o nacionalnih in evropskih razvojnih programih ter
finančnih spodbudah
Status regionalne razvojne agencije Severne Primorske 
(Goriške statistične regije)

V Goriški statistični regiji trenutno potekajo intenzivne priprave Izvedbenega načrta RRP za ob
dobje 2010-2012 (IN). IN je dokument, ki vsebuje vse ključne projektne predloge regionalnega 
pomena, ki se bodo izvajali v določenem časovnem obdobju s pomočjo različnih finančnih virov in 
bodo s svojimi rezultati pomembno vplivali na doseganje ciljev, ki si jih je regija zadala v regional
nem razvojnem programu (RRP) 2007-2013. Uvrstitev projekta v dokument IN ima tako pomembno 
težo, saj nakazuje na vplivnost projekta na doseganje ciljev regije. Po drugi strani pa lahko uvrstitev 
projekta v IN do določene mere vpliva tudi na točkovanje na različnih javnih razpisih, sama uvrsti
tev v dokument pa nikakor ne more zagotavljati uspešne kandidature na javnih razpisih.

Tzvedbeni načrt bo strukturiran na 
Aenak način kot sam regionalni ra
zvojni program (RRP), po petih vse
binskih področjih razvoja oz. po petih 
razvojnih prioritetah:

1. Področje razvoja člove
ških virov (razvojna prioriteta RRP: 
Znanje za podjetnost in razvoj);

2. Področje razvoja gospo
darstva (razvojna prioriteta RRP: 
Inovativnost v gospodarstvu);

3. Področje razvoja turizma
(razvojna prioriteta RRP: Odličnost v 
turizmu);

4. Področje razvoja podeželja 
(razvojna prioriteta RRP: Celostni ra
zvoj podeželja);

5. Področje razvoja okolja in 
prostora (razvojna prioriteta RRP: 
Trajnostni in okoljski in prostorski 
razvoj ter uravnotežena in kvalitetna 
infrastrukturna opremljenost regije).

Projektni predlog mora za uvrstitev 
v dokument v celoti zadostiti nasle
dnjim kriterijem:

1. skladnost s prioritetami in 
programi RRP, kar pomeni, da se 
mora vklapljati v določeno razvojno 
prioriteto in program RRP,

2. vplivnost na širše teritorial
no območje (št. vključenih občin; čez
mejni oz. transnacionalni pomen),

3. predlog ne sme biti na ravni 
projektne ideje, kar pomeni, da mora 
biti pripravljen na izvedbo oz. pripra
vljen do te mere, da lahko kandidira 
na določenem razpisu (oz. je kandidi
ral in je v fazi odobritve oz. celo že v 
fazi izvajanja, ki pa bo trajala tudi v 
obdobju 2010-2012),

4. projekt se mora izvajati na 
območju Goriške statistične regije 
(območje izvajanje je lahko tudi širše).

V petek, 3.7.2009, je bilo objavljeno 
povabilo k zbiranju predlogov pro
jektnih idej za oblikovanje predlo
gov projektov za izvajanje Lokalne 
razvojne strategije Zgornje Vipavske 
doline in Komenskega Krasa (občine: 
Ajdovščina, Komen in Vipava) 2007- 
2013 s pomočjo finančnih sredstev

LEADER za leto 2010. Povabilo se je 
zaključilo v petek, 7.8.2009. Na pova
bilo se je odzvalo 20 predlagateljev z 
22 predlogi projektnih idej. Poudariti 
moramo, da članstvo v Lokalni akcij
ski skupini Zgornje Vipavske doline 
in Komenskega Krasa ni bil pred
pogoj za oddajo predloga projektne 
ideje, temveč je bila do oddaje upra
vičena vsaka pravna ali fizična oseba 
s stalnim prebivališčem v občinah 
Ajdovščina, Komen ali Vipava.

Včeraj, 13.8.2009, pa je potekala de
lavnica za vse, ki so pravočasno odda
li projektne ideje. Udeležba na delav
nici je bila brezplačna in prostovoljna, 
z namenom predstaviti predlagateljem 
projektnih idej postopke, ki jih bodo 
pripeljali od predloga projektne ideje 
do uspešne oddaje projektnega pre
dloga. Sedaj, po zaprtju povabila k 
oddaji projektnih idej, ter vse do sre
de, 26.8.2009, pa imajo predlagatelji 
možnost, da svoje ideje konkretizirajo 
in spremenijo v projektne predloge.

Patricija Štor

0STR2EK
Lokavec157/a, 5270 Ajdovščina, 

tel.:368 15 16, gsm: 041 673 259, 
ostrzekdoo@siol.net

d.O.O.

podjetje za proizvodnjo, trgovino in storitve

- ZAKLJUČNA DELA V GRADBENIŠTVU

- CELOVITA OBNOVA STANOVANJ IN HIŠ 

• OBLAGANJE TAL IN STEN

- SUŠENJE TLAKOV IN PROSTOROV

- IZPOSOJA RAZVLAŽILCEV

Spet nova 
naložba v Vipavi
Vipava,12. avgusta - V prostorih Centra za razvoj Pocleže|ja . 
Vipava sta župan občine Vipava mag. Ivan Princes in direl 
gradbenega podjetja Marc d.o.o. iz Ajdovščine Andrej Marc . 
pisala pogodbo o gradnji in obnovi fekalne in vodovodne nai 
Ijave.

teornih vod v Tabru, Vojkovi „b 
Vinarski cesti, ter preko mao' |f 
ceste do čistilne naprave. 2!a 1Stl" < 
no odvodnjavanje bodo izkori^N-) 
obstoječi, sedaj mešani kanal' 1 'i 
sistem, za fekalno odvodni av • 
bodo položili 1150 m novik 
uredili ustrezne hišne prikli -i, ■ 
sklopu naložbe je tudi gradnia^ 
foškega kanala v dolžini 5og 6 • 
tekel od kleti do čistilne napr^’ ^ 

S tem začenja občina Vipa e" j 
ti kanalizacijo levobrežrrega , >
Vipave. Ločen sistem bo
hcinsko obremenitev cistilrie i 
in s tem pripomogel k boljgen^^ 
vanju čistilne naprave in ri„c,1UJi 
cistejsi reki Vipavi.

Podjetje Marc bo z deli Za- T 
avgusta in v roku, tako je obkuhiJ 
rektor Andrej Marc, torej v še ru 
šečih, dela tudi dokončalo h ’

r7akaj zopet v naslovu? Preprosto 
X j?atn ker je občina Vipava v za
dnjih letih že veliko postorila pri ure
ditvi infrastrukture, šolstva, športnih 
in stanovanjskih objektov v občini. 
Sem spada tudi sedanja naložba, težka 
kar 400.000 evrov, ki jo je za izved
bo na javnem razpisu dobilo podjetje 
Marc d.o.o. iz Ajdovščine. Z investi
cijo bo občina Vipava zgradila ločen 
kanalzacijski sistem fekalnih in me-

Hej, hoj, brigade
Na travniku Franca Kobala v Sanaboru se je za štirinajst d * J 
borilo 50 študentk in študentov iz Maribora. Študentska d ^ ^ 
brigada je pri urejanju obzidja iz prve svetovne vojne v SQ ^ Lrf 
opravila 2.600 delovnih ur.

O koraj v celoti zaraščen zid, po- 
kJ memben spomenik tehnične in 
zgodovinske dediščine, je pomagal 
iztrgati naravi tudi domačin Marjan 
Čoha, ki je z motorno žago pomemb
no pomagal prej dokončati zastavlje
no delo. Tako zelo, da so brigadirji 
še lahko pomagali očistiti izvir reke 
Vipave ter tam pri Podskalci prebar
vali ograjo. Očedili so tudi otroško 
igrišče, most čez Vipavo ter ograjo pri 
nogometnem stadionu. Ob koncu sta 
se jim toplo zahvalila vipavski župan 
Ivan Princes ter predstavnik Ribiške 
družine Ajdovščina Ivo Krušeč.

Hja, kdo ve koliko mladih Vipavske

grafijah)? Prav brez tradicije n-J
Mladinska delovna brigada s ni?i 
Ajdovščine je še v prejšnjem' % 
in v prejšnjem režimu pokazal t1 
dobre volje in iskrivo mlado m ' ^ 
in širši domovini: Brkini 
Kragujevac, Jasenovac, Kozja0^ 
Kobansko so kraji, ki ne bodo 
na brigado iz Ajdovščine. Kako V 
ostali v spominu Štajerke m č;r ;; 
na Primorskem! ta-

te/cst in Jbf



dogodki
Ušanska trodnevnica
Ustje, od 7. do 9. avgusta - Krajevni praznik, ki ga Ušani proslavljajo v spomin na 
požig vasi in poboj talcev 8. avgusta 1942, so tokrat razpotegnili na kar tri dni. 
Organizatorja sta bila Krajevna skupnost Ustje in društvo Numilit.us.

ko so v župni cerkvi sv. Janeza nato darovali 
mašo v počastitev spomina na pobite talce. Ob 
19.00 je bila še proslava s kulturnim programom, 
za sproščeno zabavo pa je v noč igral ansambel 
Noč in dan. Marko Vovk iz društva Numilit.us, 
ki je imel na skrbi športni del prireditve, je bil 
zadovoljen: »Nogometni turnirje bil solidno za
seden, prav tako je bilo nekaj zanimivih obraču
nov, še posebno je imel poseben naboj ušanski 
derbi, v katerem je Elita presenetljivo premagala 
favorizirano Rogačko. Glede na veliko vroči
no in dejstvo, da smo tek generacij organizirali 
prvič, sem zadovoljen tudi z odzivom tekačev. 
Drugo leto jih bo zagotovo še več!« Tudi predse
dnik KS Marjan Lozej je izvedbo letošnjega tri
dnevnega praznovanja ocenil kot zelo uspešno: 
»Vse je potekalo, tako kot smo si zastavili. Odziv 
je bil dober, ne samo domačinov, tudi od drugod 
so prišli obiskovalci. Še posebej sem bil navdu
šen nad petkovim glasbenim večerom.«

T)etkov večer je postregel z imenitnim glas- 
-L benim doživetjem na 'plošči', koncertom har- 
monikaša Jureta Torija in kontrabasista Evalda 
Oberleitnerja. Njuno virtuoznost je občudovala 
stotnija ljubiteljev glasbe. Soboto je zaznamoval 
nogometni turnir v športnem parku Grbavica, 
kjer je sodelovalo osem ekip, od tega dve doma
či. Skozi izločilne boje sta se do finala pretolkli 
ekipi veteranov Primorja in ajdovska zasedba 
Prevozi Pelicko, ki je bila v finalu tudi uspešnej
ša.

Športno obarvano je bilo tudi nedeljsko jutro 
in sicer s tekom vseh generacij, kjer je med mo
jimi slavil Ivan Sokol iz Ajdovščine pred do- 
^činoma, Andrejem Čermeljem in Markom 
^ovJcom. Pri ženskah je 3900 dolgo progo najhi- 

Ireje premagala Mateja Premrl, pred Iris Stibilj 
in Katjo Krečič. Popoldne se je začelo z briško- 
Ijado, osrednji del krajevnega praznika pa s po
laganje venca pri spomeniku pod vasjo, medtem

TEHNO SISTEMI
Milan Hladnik s.p.

Budanje 3h, Vipava S
www.tehnosistemi.

■ ELEKTRO MERITVE
elektro instalacij, strelovodov 

funkcijonalni preizkusi varnostne razsvetljave
■ IZDELAVA KRMILJENJ IN REGULACIJ

izdelava krmiljenja opreme, stroja, naprave,,., 
regulacije tehničnih veličin: temperature, vlage, tlaka, teže 

izdelava elektro-krmilnih omar
VZDRŽEVANJE STROJEV, NAPRAV,...

izvajanje preventivnega in kurativnega vzdrževanja 
za podjetja prevzamemo vzdrževanje strojev, naprav in opreme, 

upravljamo z dokumentacijo in periodiko preventivnega vzdrževanja 
IZDELAVA HLADILNIH NAPRAV 

za potrebe v tehnoloških procesih, 
hlajenje v kletarstvu.

- KLIMATSKE NAPRAVE

om
hladilnice

toplotne črpalke
nudimo vam montažo samostojnih klimatskih naprav ali 

kompleksnih rešitev

tel: 041 703290 milan.hladnik@tehnosistemi.com tel/fax: 05 995 77 59

Bob ni vedno trd ...
Višnje, 9. avgusta - Na širšem gorskem območju se letos ne morejo pritoževati nad 
pomanjkanjem prireditev, saj ne mine vikend, da ne bi pripravili kakšne veselice. 
Novoustanovljeno Športno kulturno društvo Bob, ki združuje predvsem mlade iz 
Višenj, je tako uspešno izpeljalo Bobarsko noč.

'r'\ruštvo si je nadelo ime po bobu, ki so ga 
_L/očitno nekdaj v Višnjah veliko sadili, da 
so jih prebivalci okoliških vasi poimenovali 'bo- 
barji'. Društvo trenutno šteje29 članov, njihov 
namen je druženje in sprostitev, hkrati pa tudi 
ohranjanje običajev, znanj in vrednot. Že julija 
so pripravili pohod na bližnji vrh Sleme na hrbtu 
Nanosa, na zanimivo pohodniško točko, kjer so 
postavili mlaj.

Do konca leta društvo načrtuje še obnovo va
škega korita in postavitev informacijske table, 
izlet za člane društva, pohod na enega izmed bli
žnjih vrhov in piknik ter nočno sankanje v zim
skem času. Glede na zagnanost in uspešnost že

na začetku delovanja pričakujejo, da se jim bodo 
pridružili tudi starejši.

»Bobarska noč z ansamblom Gorski cvet je 
uspela nad pričakovanji, tako velikega obiska 
se nismo nadejali. Po naših ocenah naj bi bilo 
v večernih urah na prizorišču okrog 800 ljudi. 
Organizatorji smo veseli, da nam je že naš prvi 
večji projekt tako dobro uspel, saj je to dobra 
motivacija za prihodnost. Zelo velik odziv je 
bil med domačini, zasledili pa smo tudi nekaj 
Italijanov, ki jih je zelo zanimalo, kaj pomeni 
bobarska noč in napis na majicah organizatorjev 
- bobarji,« je povedala Ana Bajc iz društva Bob.

rl

Popolna osvežitevi 
za popolno 
poletje.

Frutiq brez konzervansov, 
umetnih arom, barvil in dodanih 
sladkorjev predstavlja popolno 
osvežitev za vse, ki ne sklepajo 
kompromisov in verjamejo, da TT %. / SV
je dobro lahko tudi zdravo. | ^VŠjt ,

• 'T.i -ffL.

• -s.

£ te i
v sodelovanju zjiaravo



dediščina
Štefan z ogljem na 
Štefanovem bregu
Štefan Vidmar si je pred dnevi izpolnil dolgoletno željo - dokončati tisto, kar se ni 
izšlo daljnega leta 1952 - namreč v rodnem Sinjem vrhu skuhati oglje. Tedaj sta z 
očetom, Lojzetom Sinjevrskim, morda nekoliko pozno, še po Angelski, na jesen, že 
postavila kopo, še preden pa sta jo prižgala, ju je presenetil prvi sneg, ki se je za
držal dlje časa. Zložen les iz kope so zato porabili kar za kurjavo v domači hiši ....

O tefan je kopo letošnjega avgusta postavil na 
^ istem mestu, ki se, po naključju, imenuje 
Štefanov breg. Tokrat je bila precej manjša, toda 
ravno pravšnja, da ima vse, 'kar imajo velike'. 
Že pred časom je očistil bližnjo 'mejo' in pripra
vil približno pet kubikov lesa. Izravnal je zemljo 
in uredil kopišče. Na sredino kroga je zabil več 
dolgih kolov, ki služijo kot 'dimnik', okrog pa v 
slojih zlagal polena, navznoter debelejša, proti 
obodu tanjša. Skratka, postopek, ki se že sto
letja ni spremenil. Les je prekril z listjem, nanj 
pa nasul še plast zemlje, tako daje kopa dobila 
končno, 'kopasto' obliko. Prižig kope je Štefan 
izkoristil za družinsko slavje in nanj povabil so
rodnike ter jim orisal postopek huhanja oglja.

»Ko je kopa nared, se zraven zakuri ogenj, žer

javico pa se vsuje v odprtino na vrhu kope. Ko 
se razgori, se odprtino zasuje in pod vrhom s po
sebno palico izvrtaš luknje, oddušnike. Po dimu 
se spozna, kdaj se je les skuhal v oglje. Ko se 
iz oddušnikov začne valiti modrikast dim, se jih 
zapre in se jih izvrta za eno ped nižje. In tako do 
konca ....« In na kaj je treba biti najbolj pozoren? 
»Največja nevarnost je seveda, da pride v kopo 
preveč zraka in se zato les v notranjosti vname. 
Potem dobiš namesto oglja pepel. Zraka oziroma 
kisika mora biti mora ravno prav, da les tli, da se 
kuha. Zato pravimo, da oglje kuhamo,« je razla
gal Štefan, ki je seveda potem tudi ves čas bdel 
ob kopi. »Pogosto se zgodi, da se na določenem 
delu kopa vdre, saj ima že skuhano oglje manjšo 
prostornino od lesa. Zato je treba tam doložiti 
pripravljen les, ga ponovno posuti z listjem in 
zemljo.«

Koliko pa je Štefan doslej oglaril? »V bistvu je 
to moja prva samostojna kopa. Že kot mule sem 
očancu Lojzetu in starejšemu bratu Edvardu, ki 
sta bila oba zaposlena pri gozdni upravi, zelo rad 
pomagal pri oglarjenju v državnem gozdu. Kdaj 
sem tudi kakšno šolsko uro prešprical, da sem 
jima gledal pod prste in kaj postoril na kopišču, 
predvsem pa sem jima nosil koruzno moko in 
vodo,« se rad spominja Štefan (seveda je Štefan 
po starem gorjanskem običajnu goste ob kopi 
postregel s poletno, ki jo je skuhal v bakrenem

UGODNO - KOT ŠE NIKOLI!
Samo Še nekaj novih vozli VW 
iz zaloge po cenah, ki še nikdar niso bile 
tako nizke.
Popusti do 9,957,21 €
Oglasite se v salonu vozil podjetja 
AVTO BATIČ, edinem pooblaščenem trgovcu 
z vozili Volksvvagen v Vipavski dolini in 
Novi Gorici z okolico.
Zavarovanje kredita v primeru izgube zaposlitve ali nezgode od 2,19 € na mesec,

AVTO BATIČ d.o.o.
Tel.: 05/366 13 69 
Goriška cesta 41

____ * fax: 05/365 93 18
<^VTt> j 5270 Ajdovščina

e-pošta:
J) -SL avto.batic@porsche.si

Varnost, kakovost, dovršenost 
in ugled vse to najdete pri nas.

Avto Batič iz Ajdovščine 
s 37 letno tradicijo.

kotlu). »To je bilo takoj po vojni. Potem sem se 
pri 'Gozdni' zaposlil tudi sam in leta 52 je nane
slo; da so me dodelili Klatežu s Križne gore, ki 
je bil specialist za oglarjenje in sva kuhala oglje 
tam Pri treh smrekah v Tisovcu. To so bile velike 
kope, oglje pa je šlo v Idrijo za rudnik. Tedaj je 
bilo po Gori veliko kopišč, ko pa so v rudniku 
prešli na koks in plin, je oglarjenje hitro zamrlo.«

Po nekaj dneh in prečutih nočeh je bilo oglje 
tudi na Štefanovem bregu skuhano. Sledilo je še 
zahtevno opravilo, razgrnitev kope. Kaj rado se 
zgodi, da se oglje tedaj,'na zraku vname in trud 
gre v nič. Zato se je Štefan osrbel z dovolj vode 
in ob pomoči sina Igorja pravočasno polival oglje 
na žarišča. Na roko mu je šlo tudi vreme, saj je 
prav tedaj začelo deževati. »Dež ni dovolj, da bi 
pogasil oglje, če se vname. Spominjam se, da je 
bil nekoč oče prav na ta način ob prav vse oglje, 
še voz, s katerim naj bi oglje zvozil iz gozda je 
zgorel. Zjutraj, ko je prišel do kopišča, so ostale 
samo še šine!« Kje pa ste na Gori dobili dovolj 
vode? Danes to ni problem, kaj pa tedaj? »Nosili 
so jo, vozili, največkrat pa so pri kopiščih izko
pali take manjše kale, dnesa zalizali z ilovco, ka
mor se je potem natekla deževnica. Običajno je 
bilo te vode premalo, zato so si pomagali tudi z

zemljo, ki pa je v našem gozdu tudi ni ^ f 
Štefan je pridelal tri do štiri kvintale oglja , 

preveč, za kakšen biznis premalo, pa ’ 
kope ni postavil, da bi kaj zaslužil, pa£ saj

otrokom in vnukom v živo pokazal, s Icakš5 ^ 
javnostjo so se včasih ukvarjali na Gori in^d 
bi šlo vse v pozabo. Nenazadnje pa si je 
da na veščine oglarjenja, ki si jih je pridobil 
mladosti, ni pozabil in daje končno skuhal5 
tudi sam. Je zadovoljen z izplenom? »štel ° 
da iz enega metra drv dobimo en kvin^j S 
Kaj bom z njim? Ne vem, nekaj ga bom 
nekaj ga bom moral nekam spraviti. j> 132 
žar, ga danes nihče ne rabi več.«

Štefan tedaj še ni vedel, da so mu 'o«. , .
- oblikovali so ~ - Uklpravih presenečenje - ouuKovan so ce|0sj. 

dobo za sinjevrško oglje in Štefan bo tak ij 
prijateljem razdal oglje v darilnih vrečk h 
stno blagovno znamko - Štefanov bregt

/:c/o

(

Medgeneracijski tabo'
Kovk 2009

To je bila rdeča nit ali vsebinski naslov letošnjega tabora, ki povezuje člarie .
1:..^; -m cnmnriomftr nn nirlov<;kpm nhmočiu. uod budnim ctml__ KUf Istarih ljudi za samopomoč na ajdovskem območju, pod budnim strokovni c 

stvom Martine Slokar v izvedbi prostovoljk iz Vipavske doline. Bilo je 
in zelo zanimivo.

Tretji dan nas je obiskal mlad franw'-u 
Vipavskega križa, Jožko. Prišel je Cls*cal'
imeli smo sveto mašo. Jožko je ostal § kar<\ 
stavi igrice Janko in Metka, ki smo se6 ^ 
igrati v redkih prostih trenutkih. nai1

To popoldne se mi je zdelo, da smo 
vidno mrežo prijateljstva, ki nas bo o P etl’ 
še dolgo časa. Povezo^

T okalna medgeneracijska društva, povezana
J_/v Zvezo društev za socialno gerontagogiko
Slovenije, organizirajo tabore že od leta 1994. 
Tabor je štiri ali pet dnevno bivanje starih ljudi, 
mladih in predstavnikov srednje generacije ter 
vključuje pogovore v skupinah, skupna druže
nja, igre, družabne večere, igro skriti prijatelj, 
petje ...

Bilo nas je osemindvajset. Sedem moških, se
dem otrok, sedem voditeljic in sedem starejših 
gospa.

Komaj smo se namestili na pograde Doma ta
bornikov na Kovku, pojedli kosilo in se malo 
spoznali med seboj, smo že dobili obisk skrite 
gostje: gospe Irene Breščak. Prijazno nam je 
razkazala zdravilna zelišča, ki rastejo na Kovku, 
dala praktične nasvete o uporabi in se posvetila 
našim vprašanjem. Naslednji dan smo šli na Sinji 
vrh, kjer je bila slikarska kolonija. Spoznali smo 
našega znanega akademskega slikarja Rudija 
Skočirja in v spomin na tabor naredili še gasil
sko sliko. Veliko umetniških stvaritev avtorjev z 
vse Evrope pa smo bolj nemo opazovali, saj smo 
jih bolj ali manj razumeli vsak po svoje.

Družabne igre - kot so metanje papir . * 
v koš ali balincanje ali ciljanje marelig13-***1 
na pločevinki - so bile edinstvena obli]^11^ 4 

vanja in povezovanja predstavnikov 
generacij. Na prijeten in hkrati zabav^^ i 
smo spoznavali drug drugega in pred 611 ^ 
starejši ne znajo ali ne zmorejo prema S°^^1 
ših, so se razblinili kot milni mehurčki^^ ^ 

Kdo si predstavlja tabor brez glasbe j,
brez petja in harmonike? Dobrega Vzdu“'
večerih brez glasbe ne more biti in zelr,

......................... - 10 srnoveseli, kadar je udeleženec tabora, dva - J 
Jožko, raztegnil meh in s harmoniko pr'i j,St |! 
naše obraze smeh, v srca pa dobro voljo ^ 

Vsako jutro smo telovadili, čez dan <= 
varjali in sprehajali, kolikor nam je v P1 
voljevalo, pred spanjem pa se šli igrico 1 £-i
čebule, igrico skriti prijatelj, tombolo in P 
petje in še enkrat petje ... e'

Sama sem bila opazovalka, oziroma - 1 
Doživela sem prijetno izkušnjo. Neoseh CC 
znina in odtujenost generacij, ki jih s ~
vsakodnevno, je te štiri dni na taboru
povezanost in prijateljstvo.

Kakor pravi avtor na začetku: »Tu

Zameiij:

kršen sem in želim, da me takega sprejm *ak’ 
je prostor, v katerem udeleženci sožitje ete<* 
mo in ga doživimo. Hvala vsem proštov rv 
otrokom, zunanjim gostom in vsem, ki ^ ' 
pri izvedbi tabora pomagali. so I)

Zvonka fCot1



mnenja
R. I. O. (res 
občutek...)

v
Oe danes se spomnim, kako smo debelo gle- 
Odali tiste ogromne zelene zvonce, ki so jih 
komunalci postavljali na javna mesta z name- 

i nom, da bi zbirali steklo. Do tedaj smo mulci 
veselo zbirali prazne steklenice in jih skrivali v 
grmovje, dolker se jih ni nabralo lepo število in 
jih potem nesli k teti v bližnji market, da nam 
je dala nekaj drobiža. Ja, po vsaki vaški veselici 
in po vsakem večjem žuru smo šli že zjutraj v 
akcijo, da nismo ostali praznih rok. Vam povem,

; da so se v boju za steklo rezvile prave tolpe med 
nami. Hja. Potem so prizvonili, kot pravim, zele
ne zveri, ki so žrle steklovino in ostali smo brez 
biznisa. Pa naj bo ekologija na prvem mestu; se 
pravi pred (našim) kapitalizmom, sem si rekel. 
OK. Gremo naprej. Veselo smo potem tovorili 
steklo v zelenkote in se počutili lepo. Pri srcu je 
človeka prav nežno pogrelo, ko je spustil stekle
nico zeleni pošasti v grlo. Ja, dobro delo pomiri 
duha in ustvarja blažen mir! Res je tako. Čez 
čas so strici, ki skrbijo za naš planet, pogrun- 

da bi bilo dobro, če bi ljudje delali še več 
takih dobrot. In so to tudi uresničili. Ponudili 

50 Dam možnost, da delamo dobra dela še na 
področju papirja. V redu, lepo je, da ima človek 
kar čim več možnosti da ohrani ta planet čist. 
In smo potem zbirali papir. Kaj pa baterije? Te 
ne sodijo v naravo, ker se pretvorijo v zelo stru
pene spojine, ko razpadajo. Seveda smo zbirali 
baterije, raznorazne akumulatorje in jih odlaga
li na za to določena mesta v zbiralnike. Kaj pa 
‘bibite’? Plastenke spet ni modro zavreči kar v 
najbližji grm! Plastika razpada dooolgo in zelo 
onesnažuje. Torej? Postavimo zbiralnike, na ka
terih bo pisalo ‘samo za plastiko’ so rekli strici. 
Rečeno, storjeno! Naj bo še ta, sem si mislil na 
tiho, tako, sam pri sebi. Vse za ekologijo in čist 
planet. Kaj pa konzerve? Kaj pa naoljena plastič
na embalaža? Kaj pa noljena pločevinasta emba
laža? Kaj pa organski odpadki? Kaj pa vse ostale 
kombinacije? Recimo .... Kam naj človek pri vsej 
ozaveščenosti postavi prazno škatlico tunine? 
RIO mare recimo, da ne delamo reklame! Kdo 
bi si mislil, da lahko tako banalna stvar, kot je

imam

prazna škatlica od tune, spravi človeka v tak no
tranji konflikt s samim sabo. Neverjetno, ampak 
resnično. Torej. Držim v roki zgoraj omenjeno 
škatlico. Sama po sebi je pločevinasta, torej sodi 
med pločevino. Vendar ne! Pločevina je.nao- 
Ijana. Vrh vsega pa vsebuje še nekaj organskih 
odpadkov, ki so ribjega izvora. Tudi, če škatlico 
razoljim, ostaja vprašanje, kam z odpadno vodo? 
Kar v kanalizacijo? Ne vem, če je to tako pre
prosto. Če je človek ekološko zelo osveščen, mu 
ostane v nakupovalnem centru bore malo izbire 
za nakup. Embalaža, dragi moji, to me muči. Saj 
skoraj ne morem verjeti, da se lahko skrb za čist 
planet in vsa tista dobre dela, ogromno dobrih 
del, obrne v človekovo najhujšo ekološko nočno 
moro. Jej, jej! Kam pej zdej?

Že kar vidim kaj bo prinesla prihodnost. 
Velikanski centri - približno taki, kot so danes 
nakupovalni centri. Tam bodo posamezne trgo
vine, ki pa ne bojo prodajale, pač pa kupovale. 
Proces bo torej popolnoma enak kot v šoping 
centrih, vendar obraten! Kaj to pomeni? To po
meni, da bo potrošnik (mimogrede, danes se ne 
reče človeku več človek, ampak potrošnik! Ne 
več homo sapiens, pač pa homo nakupovalis), 
torej bo potrošnik z velikim vozičkom prpeljal iz 
svojega avtomobila v center zajetno goro odpad
kov! Odpadki bodo seveda kodirani. Na blagajni 
bo potrošnik vsul svoj kup smeti, ki jih je uspel 
pridno doma pridelati in prijazna blagajničar
ka v delovni obleki bo z usnjenimi delavskimi 
rokavicami pridno sortirala: pločevino, papir, 
naoljeno embalažo, nenaoljeno plastiko, svinec, 
kositer, aluminij, živo srebro, mrtvo srebro, or
ganske odpadke (recimo kodirane olupke od 
banan ...). Od časa do časa bo prijetno glasbo v 
centru pretrgal diskreten, pa zato nič manj zoprn 
glas prodajalke ‘Elmira na blagajno štiri, Elmira 
na blagajno štiri, prosim’. Tam bo Elmiro čakala 
sodelavka, ki jo bo diskretno vprašala »Pod kero 
šifro vodiš Rio mare z ekstra deviškim olčnim 
oljem?« In potem, ko bo kolegica od Elmire vse 
artikle vnesla v blagajno in izdala dolg račun 
(s torkovim popustom), bo potrošnik vse spet 
(HITRO!) zložil v voziček in artikle razposta
vil lepo po policah. Ob odhodu bo pri vratih po
trošnika lepo pozdravil varnostnik, ki bo pazil, 
da ne bi kašnega artikla vtihotapili v trgovino 
mimo kamer! Na parkirišču bo zadovoljnega 
potrošnika čakalo vozilo, za brisalci pa letak, 
ki bo vabil na akcijo, ki traja samo še do konca 
meseca. Akcija: 2 za 3! Prineseš dva izdelka, mi 
plačamo tri! Mega! Samo na določene artikle, se 
razume. Med njimi bo, seveda, kdo drug kot naš 
prijatelj RIO mare v ekstra deviškem oljčnem 
olju! Pa dobr tek! Sašo Mugerli

Na svoji zemlji svoj
gospod! (3)

O premembe? Alije vse staro res vedno zanič? 
O In obratno, ali je novo res vedno ‘suho zla
to’? Na začetku mogoče res! Toda kmalu se po
kaže prava slika, realno stanje! Plusi in minusi. 
Redko kaj ali kdo jih nima. Običajno je le vpra
šanje: več plusov ali več minusov? Seveda pa je 
popolnoma jasno, spremembe so nujno potreb
ne. So gibalo razvoja, so iskanje boljšega, na
prednejšega, učinkovitejšega. Vse pa v funkciji 
lažjega zadovoljevanja naših potreb. Žal pa pri 
tem nismo vedno uspešni. Dogaja se, da včasih 
tudi krepko brcnemo ‘v temo’!

Če kaj, potem je v naši ‘stari Jugi’ funkcioniral 
sistem usklajenega razvoja modela naselbinske 
mreže. Do najmanjšega detajla seje vedela funk
cija in s tem povezano zadovoljevanje potreb lju
di od Beograda, preko Ljubljane in Ajdovščine 
do Cola in Kovka. Točno je bilo načrtovano, da 
ima vsaka vas trgovino, gostilno in dvorano, ve
čji kraj osnovno šolo, manjši pa podružnično.

Obsodba
totalitarizmov

A /Talo pred poletnimi počitnicami naj bi tam 
-LVAgori v Bruslju vladam evropskih držav 
predlagali, da sprejmejo deklaracijo, v kateri bi 
obsodile vse tri totalitarizme, ki so v prejšnjem 
stoletju v Evropi povzročili toliko zla. Izjave me 
niso nikdar prepričale, kajti o takšnih rečeh se 
nato dober teden na ves glas govori, nato pa izgi
nejo v pozabo. Zgodovina je sosledje dogodkov 
in bilo bi precej površno, če bi tako kar na slepo 
kupili, kar nam bi rad nekdo najbrž iz nekega po
litičnega interesa prodal. Resje, da so že kmalu 
po svojem nastanku vsi trije totalitarizmi, ko
munizem, fašizem in nacizem, povzročili ogro
mno krivic in žrtev, namen njihovega nastanka 
pa pri vseh ni bil enak. Oglejmo si sedaj malo 
korenine tega zla.

Komunizem: Devetnajsto stoletje je s svojo 
tehnično revolucijo v nekaj desetletjih tako re

koč izstrelilo na milijone delovnih mest. Nujno 
je torej prišlo do nečloveškega izkoriščanja de
lovne sile. Ideja komunizma se je torej poro
dila prav tam, kjer je bilo izkoriščanje človeka 
največje. Vsekakor lahko trdimo, da je bil prav 
brutalni kapitalizem osnovni vzrok za nastanek 
ideje komunizma. Komunizem seje rodil iz želje 
po pravičnosti in enakosti. Mogoče je tudi zato 
prizanesljivo umrl naravne smrti.

Nacizem: Nemčijo kot poraženko prve svetov
ne vojne, so zmagovalke toliko 'stisnile ob tla', da 
je bilo samo še vprašanje časa, kdaj se bo poja
vil nekdo, ki bo ta narod 'izpeljal iz Egipta'. „Če 
bosta jedla od tega drevesa, bosta kakor Bog,“ 
je kača govorila Adamu in Evi. In potem je pri
šel Avstrijec Adolf Hitler in jim govoril: “Vi ste 
nadljudje, vi ste rojeni, da vladate drugim. In so 
začeli .... Oče nacizma je bilo torej maščevanje 
premagancev ter napuh.

Fašizem: Italiji, eni od zmagovalk prve svetov
ne vojne, je ta zmaga začela ozaveščati zgodo
vinski spomin na rimski imperij. In so ga začeli 
udejanjati.... Primorci pa tudi občutiti.... Lahko 
bi se reklo, da edinole fašizem ni imel za svoj 
začetek nikakršnega zgodovinskega opravičila. 
Bilje namreč čisti napuh.

Čeprav so bili vsi trije po tiraniji nečloveški, 
si po osnovnem namenu nikakor niso bili. Tudi 
danes se marsikje po svetu dogajajo hude stvari 
in politiki jih besedno na dolgo in široko obsoja
jo, naredijo pa po navadi le bore malo. Obsoditi 
totalitarizme? Zvoniti po toči? Ali pa prepoznati 
njihove kali. Za bodoče ujme. Za bodoče solze.

Marijan Božič

Glede na število za delo sposobnih ljudi pa so 
večja podjetja odpirala še obrate tovarn in tako 
ljudem pripeljala službo na ‘hišni prag’. Seveda 
moramo upoštevati, da je bilo vse skupaj tudi 
v funkciji ‘splošnega ljudskega odpora’, kjer je 
bilo potrebno ohraniti poseljenost področja za 
obrambo pred morebitnim agresorjem. Pa kljub 
temu, bilo je lepo zamišljeno in je nekaj časa 
celo funkcioniralo. Pa da ne bi mislili, sploh ni
sem ‘jugonostalgik’!

Mlada slovenska država se je več ali manj 
postavila na stališče: vse kar je bilo, je zanič. 
Oziroma, vse kar je dišalo po ‘socializmu’ in 
‘stari Jugi’, je zanič. Potrebne so spremembe! 
Velikokrat se je ‘rušilo’ brez novega koncep
ta oziroma brez skrbno pripravljenega novega 
modela. Padel je tudi model usklajenega razvo
ja modela naselbinske mreže. V pomanjkanju 
dobrih rešitev oziroma novega koncepta pa se 
v najboljšem primeru rodi model centralizma, 
včasih še kaj več, recimo diktatura. Na srečo 
smo dobili le prvo, pa kljub temu v izjemno ‘bru
talni’ obliki. Moderna Evropa oziroma Evropska 
unija je za nas pač nedosegljiv ideal.

Škoda je enostavno prevelika, potrebna bodo 
dolga leta trdega dela, če želimo popraviti kata
strofalne razvojne napake. Le do kdaj lahko po
novno odpremo na ‘podeželju’ več kot 100.000 
delovnih mest, ki smo jih tu načrtno (?) ‘uničili’ 
in preselili v ‘belo’ Ljubljano.

V nedeljo sem po dolgih letih obiskal ‘pre
dalpski biser’ Banjšice. Čudoviti kraji, res lep 
izlet! Le trgovina je že več let zaprta, prav tako 
gostilna poleg trgovine, pa odkupna postaja za 
čaje in zelišča. Največji luksuz je baje ‘potujoča 
trgovina’, kjer si lahko starejši prebivalci kupi
jo osnovne potrebščine po približno 50 % višjih 
cenah, kot v dolini. No, njim je slovenska država 
res prinesla ‘svobodo’, še posebno pa ‘napredek’.

Plusi in minusi? Seveda je plusov ogromno! Le 
kateri ‘norec’ bi to lahko zanikal? Slovenija je v 
Evropski uniji, smo del euro območja, BDP se 
povečuje in ‘lovi’ najrazvitejše članice in še in 
še. In sedaj je resnično zadnji čas, da se končno 
‘spopademo’ z MINUSI! Da pridobitve, napre
dek in blagostanje razdelimo vsaj približno ena
komerno! Vsaj približno pošteno! V Ljubljani 
bodo možnosti in priložnosti vedno največje. 
Najvišji bo standard in največja ponudba od kul
ture, športa do možnosti izobraževanja in tako

naprej. Ne more pa dolgoročno zdržati stanje, 
da imajo eni vse, drugi pa nič, kot Banjšice na 
primer.

V Občinah Ajdovščina in Vipava situacija 
resnici na ljubo ni tako katastrofalna. Zasluga 
gre modrim odločitvam pred leti in pravilni 
zasnovi ‘moči’ političnega odločanja v obeh 
občinskih svetih. Oba sta sestavljena iz petih 
oziroma treh volilnih enot in tako Ajdovščina in 
Vipava, kot občinski središči, nimata odločilne 
moči pri odločanju. Posledica je enakomeren in 
usklajen razvoj vseh področij v obeh občinah. 
Posledično beležimo ugodna demografska gi
banja in pozitivno nataliteto oziroma rast pre
bivalstva. Vasi ‘živijo’ in se razvijajo! Uspešen 
model Ajdovščine in Vipave je potrebno seveda 
še dograditi in ga narediti še bolj učinkovitega 
ter občanom še bolj ‘prijaznega’! Ta model bi 
seveda morali na občinskem nivoju ‘prenesti’ 
tudi v občine, kjer je sedaj uveljavljen ‘občinski’ 
centralizem in posledično ogromne razlike med 
občinskim središčem in njegovim podeželjem. 
Za kaj več pa so potrebne že spremembe politič
nega ‘ustroja’ države in tako težko pričakovana 
ustanovitev pokrajin. Ta drugi steber politične 
in upravne organiziranosti države bi bil seveda 
potem glavni nosilec razvoja in zmanjševanja, 
sedaj nedopustno velikih, razlik med centrom in 
perifernimi področji države.

V pravkar sprejeti Viziji enotne Primorske smo 
se opredelili za tako organizacijo in ustroj ‘upra
ve’ bodoče pokrajine, da ponovno ‘vrnemo’ v 
življenje model usklajenega razvoja naselbinske 
mreže na Primorskem in v Sloveniji. Oskrbne 
funkcije, v najširšem pomenu besede, morajo 
biti locirane po celotnem območju pokrajine. S 
tem se bodo postopno zmanjševale razlike med 
urbanimi predeli in podeželjem, razvoj vseh ob
močij bo skladnejši. Omejena bo nezaželena in 
prekomerna urbanizacija. Ljudi bomo obdržali 
v demografsko ogroženih področjih ter pospe
šili njihove ustvarjalne iniciative za še hitrejši 
razvoj njihovega lokalnega okolja. Da bo plusov 
še več in minusov čim manj!

Aleksander Lemut
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Bogata bera študijskih 
krožkov na MDPM
v Medobčinskem društvu prijateljev mladine Ajdovščina je bilo v šolskem letu 
2008/09 zelo pestro na področju študijskih krožkov, saj je letos dogajanje pope
strilo kar 6 različnih krožkov.

r-Jz drugo leto zapovrstjo so ‘zeleni’ krožkarji 
/ -/ustvarjali in razmišljali o odnosu do okolja v 
krožku ‘Okolje mene briga’. Uredili so cvetlične 
gredice pred Rizzatovo vilo, pripravili naravno 
milo s posušenimi cvetovi sivke in eteričnimi 
olji, ozaveščali mimoidoče z ‘zelenimi sporočili’ 
in še marsikaj drugega. Prvič je pričel z delova
njem študijski krožek ‘Obudimo ročna dela’, ki 
je požel zelo veliko zanimanja, predvsem med 
žensko populacijo. Krožkarice so ustvarile ču
dovite makrameje in vezene prtičke, se preizku

sile v kvačkanju in si izmenjale številne ideje za 
ustvarjanje. Nadaljevanje krožka sledi že v le
tošnji jeseni. Že vrsto let delujeta krožka ‘Mala 
gora’ in ‘Za boljše sporazumevanje’, v prvem se 
ukvarjajo s kulturno in naravno dediščino ome
njene gore in njene okolice, v drugem pa utrju
jejo znanje angleškega jezika s spoznavanjem 
članic Evropske unije. ‘Kdor potuje, dvakrat

STUDIJSKI KROŽKI

živi’, je geslo študijskega krožka ‘Potujmo in se 
izobražujmo’, člani krožka se radi potepajo po 
bližnjih in daljnih krajih Slovenije in zamejstva, 
spoznavajo kulturne posebnosti in se družijo z 
enako mislečimi. V krožku ‘Živimo zdravo’ sp 
člani razpravljali o zdravju, zdravi prehrani in 
novodobnih razvadah. Svoja druženja so pope
strili s predavanjem medicinske sestre Tamare 
Kofol o zdravem načinu življenja, pasteh sonče
nja in nevarnostih, ki prežijo ob vodi. Teorijo je 
potrebno udejaniti v praksi, zato so si spekli pol
nozrnato pecivo, se preizkusili v nordijski hoji 
in se družili ob rekreativnih pohodnih po bližnji 
okolici. Nosilec projekta študijskih krožkov je 
Andragoški center Slovenije, financira pa jih 
Ministrstvo za šolstvo in šport. Učenje je lahko 
tudi zabavno - za študijske krožke to še posebej 
velja!

Vabljeni, da se nam jeseni pridružite v novih 
‘krožkarskih’ dogodivščinah. Vabljeni vsi, ki ste 
radi v dobri družbi in se bi želeli kaj novega nau
čiti na zabaven in ustvarjalen način. Dobrodošle 
so tudi nove ideje in tematike za študijske krož
ke.

Urška Štrancar

Spet na vrtu
Ajdovščina, avgusta 2009 - Poletno dogajanje bo tudi letos v dolini obogatil Letni 
vrt Kluba ajdovskih študentov. Ti so letos poskrbeli tudi za zanimivo novost, sicer 
pa stalnica ostaja glasbeno dogajanje s poudarkom na nastopih domačih skupin. 
V petem vikendu dogajanja predstavljajo tudi Festival »FHM«.

'IV' lub ajdovskih študentov ne ponuja priredi- 
X^-tcv samo za dijake in študente, marveč je 
most in povezava, tako si želijo, med vsemi ge
neracijami, prav zato na dogodke v njihovi vabi
jo prav vse; od mladih do starejših.

Petki in nedelje so rezervirani za glasbene 
koncerte. Na odru Letnega vrta se predstavlja
jo domače skupine (Marc family band, Harry, 
Emergency code, Climax, ...). Ob sobotah se 

__——■ * bodo na letnem vrtu odvijala razna potopisna
predavanja, pa tudi mini kino (projekcije fil
mov so novost), ob nedeljah pa spet nekaj glas
be. Podrobnosti o koncertih in ostalih dogodkih 
Letnega vrta, najdete v koledarju prireditev na 
zadnjih straneh Latnika.

Polona Krušeč

3. vikend 4. vikend 5. vikend

petek, 14.8.2009 petek, 21.8.2009 petek, 28.8.2009 
TRIBUTE TO LOVE ECLIPSE sobota, 29.8.2009

M0MENT0 in nedelja, 30.8.2009
I festival hiše mladih

"FHM"
nedelja, 16.8.2009 nedelja, 23.8.2009 
DUSTVBLUESBAND MCLAREN

Mladi in Evropa 2009
Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina je v sodelovanju z Zvezo 
jateljev mladine Ljubljana Moste - Polje dva marljiva učenca iz ajdovs|^e občir 
Martina Marca in Nino Ščukovt, nagradila z izletom po Danski, Švedski ir, kj
w 'KAImJZ O AAO1 L: mm Im ro i ■ i^-v okviru projekta 'Mladi in Evropa 2009', ki ga je financiral KD Group. |^aj 
doživeli od 29. julija do 5. avgusta 2009, pa je zapisala udeleženka izleta Ni1
Ščukovt:

29. julija se nas je pred Fužinskim gradom 
//v Ljubljani zbralo 43 mladih in 4 vzgojite
lji, čakajoč na nepozabno potepanje po Evropi. 
Odpravili smo se na 11 - urno vožnjo do nemške
ga Evropa parka, kjer smo preživeli nepozaben 
dan v enem izmed največjih zabaviščnih parkov 
v Evropi. Noč smo prespali v indijanskem kam
pu blizu parka. Zjutraj smo pot nadaljevali proti 
Danski, kjer smo si ogledali Kobenhaven, kip 
Andersenove male morske deklice, staro ribiško 
naselje Ribe in rojstno hišo H. C. Andersena v 
mestu Odense. Nato smo se s trajektom odpravi
li na ogled švedskega mesta Malmo in nato nazaj 
proti Danski, čez most ter skozi tunel pod mor
jem. Tam smo si ogledali še menjavo častne stra
že pred dansko kraljevo palačo, vikinški muzej 
in še nekaj zanimivih točk danske prestolnice.

Naslednji dan smo se s trajektom odpravili pro-
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ti Nemčiji, čakala nas je nekaj urna v ~ •
mesta Baden Baden, kjer smo prespajj ^
lu in se že naslednji dan odpravili prot' f
skemu mestu Strassbourg. Tam smo Sj ra
katedralo, Svet Evrope, Evropski parlanf p-
Evropsko sodišče za človekove praviCe 7Si
smo se odpravili na nočno vožnjo proti t - up
kjer smo se poslovili od novih prijatel j tl
utrujeni odpeljali vsak na svoj konec
Posebna zahvala gre organizatorju Zve • V^J ;
Ijcv mladine Ljubljana Moste - Polje Zl *3r*'’ £
KD Group, šoferjema Draganu in Bc!,-8*301121 

, ... ,. • r ■ -p.., °rtsu ter' di
veda vzgojiteljem Vesni, Jasni, Tilnu . dl
S tem popotovanjem so nam priblig^j • p3 « 0j 
in kot bi rekel Matjaž, nas spodbudil- i VI) -■ 
šljanju, da smo tudi mi državljani Evrop ^ ^

Ščuk 
Urška Št raft

Uspesna pomoč
mladim
Na Ljudski univerzi Ajdovščina bodo letos, že devetič, odprli vrata a /
Projektno učenje za mlajše odrasle mladim, ki so opustili redno šolanje ir,
poselni. Mentorji PUM-a vedno znova dokazujejo, da se z malo pomoči in ji 
de da veliko doseči. Projektno učenje za mlajše odrasle PUM - vrača sam5^0^' 
mladim, ki so predčasno zapustili šolske klopi ozari

Pl
zaif sl

Uspešnost se kaže predvsem v šolsR 
in zaposlitvi udeležencev, izpostaviti 6111 US' 
zadovoljstvo udeležencev nad lastnirn 
in dosežki skupine.

Septembra se v ajdovskem PUM - u 
šolsko leto z novo skupino mladih r> ,jCne 
stvom posebej usposobljenih mento ' T ; 
smo sedaj v polnem zagonu za pricioK^JeV,-1 
vih udeležencev. lvanj<

Program v PUM - u poteka vsak Šol u- 
obsegu 5 ur v dopoldanskem času. iC1

T)rogram PUM je javno veljaven neformalen 
JT izobraževalni program, namenjen mladim 
od 15. do 25. leta, ki se ne šolajo redno in niso 
zaposleni. V Sloveniji je žal še vedno velik od
stotek mladih, ki opustijo izobraževanje, ne da 
bi ga dokončali.

Cilj programa je preprečiti socialno izključe
nost mladih in motiviranje udeležencev za na
daljevanje opuščenega šolanja. PUM se glede 
na svoje učinke uvršča med izjemno uspešne 
preventivne programe za mlade, preventivne 
proti različnim težavam, ki so posledica šolske 
neuspešnosti, brezposelnosti, pa tudi socialne 
osamelosti.

Udeleženci lahko ostanejo v program 
in navadno v tem času dosežejo zast eiUJ 
Ije. Programje za udeležence brezpla£ ',enj 
so istočasno vključeni v PUM in nr"611'-^ 
Zavodu za zaposlovanje, pridobijo tudi ^
pravice, ki izhajajo iz statusa iskalca > I 

Kandidati se v program lahko vklju^-°S 
šolskim letom, saj je vključitev možua ^°" 
leto. Ker pa je udeležba prostovoljna ^ ‘ff 
programa tudi kadarkoli izstopijo. ’

Za vpis in dodatne informacije se lahk ( 
te na Ljudsko univerzo Ajdovščina tia ° ° 

telefon 36 64 750 ali pišete na info(5)i j. 
vscina.si. Več o programu si lahko preh U" i 
spletnih straneh www.pum.ee ali -vv«, ,re - 
vscina.si.

Program PUM delno financira Evro sk 
iz Evropskega socialnega sklada in Vp ^ 
za šolstvo in šport.
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12. avgust - mednarodni dan mladih

Kaj nam pa mladi 
morejo?

Rock Batuje
Batuje, 24. julija 2009 - Sedma izdaja glasbene enodnevnice - Rocka Batuje, je v 
letošnjem letu zagotovo upravičila sloves ene najpomembnejših prireditev te vrste, 
ne samo na našem koncu, marveč tudi v državnem merilu; organizatorji se lah
ko ponašajo z izjemnim obiskom, ne samo domačinov, ampak tudi obiskovalcev 
iz celotne države in celo iz tujine. Če ima Dolenjska svoj Rock Otočec, ima tudi 
Primorska zagotovo svojo oazo rocka, ki prerašča začetno vizijo in širi meje.

Generalna skupščina OZN je leta 1999 razglasila 12. avgust za Mednarodni dan 
mladih z namenom, da tudi mladi dobijo dan, na katerega lahko še posebej opo
zorijo na svojo vlogo, pravice in dolžnosti ter tudi težave, s katerimi se srečujejo v 
današnji družbi.

Mladi se v svojem prehajanju v odraslost sre
čujejo z mnogimi ovirami, ki upočasnjujejo pre
vzemanje vlog, ki bi jim omogočile neodvisnost. 
Le neodvisen človek lahko popolnoma prevza
me odgovornost za lastno prihodnost; uresniču- 

: je svoje cilje v zasebnem življenju in hkrati kot 
odgovoren državljan izpolnjuje svojo vlogo v 
družbi. Ob tem pa je nujno poudariti vlogo mla
dinskih organizacij, ki so izjemno pomembno 
okolje za pridobivanje kompetenc za nadaljnje 
življenje in delo ter ključni instrument zastopa
nja interesov mladih.

Razvoj mladinskega organiziranja v 
Ajdovščini seje po letu 2000 odvijal bliskovito. 
iTradicionalno uspešnim tabornikom, skavtom, 
.jštudentom in drugim prostovoljnim društvom 

■sta se pridružila profesionalna služba - Center 
mladinskih dejavnosti, ki se je januarja 2009 
^preoblikoval v javni zavod Mladinski center

Hiša mladih, ter Mladinski svet Ajdovščina, ki 
je generiral nove ideje in odpiral Ajdovščino 
Sloveniji ter Evropi. Skorajda je ni stvari, ki je 
mladi ne bi uspeli realizirati v okviru Hiše mla
dih, oaze mladinskih dejavnosti v občini.

Lokalne mladinske organizacije so tiste, ki so 
z mladimi v najtesnejšem stiku. Zato mora lo
kalna skupnost posvetiti prav posebno pozornost 
tistim organizacijam, ki vzgajajo svoje člane v 
odgovorne in avtonomne posameznike, ki se 
zlahka vključujejo v družbo in svet odraslih.

Mladi od organov lokalnih oblasti pričakujemo, 
da bodo čim hitreje izvedli ustrezne postopke za 
povečevanje avtonomije mladih in predvsem, da 
se bo področje mladine urejalo v sodelovanju z 
mladimi. Pričakujemo ukrepe na področju zdra
vstva, zaposlovanja, usposabljanja, stanovanj in 
mladinskega organiziranja.

Tadej Beočanin, MSA

Tabor Ajdovcev v dolini

V"
O portni park v Batujah je kot nalašč za pri- 
O reditev, kot je Rock Batuje; ponuja veliko 
manevrsko površino, ravno prav je oddaljen od 
vasi, da ne povzroča hrupa, dostop do prizorišča 
je enostaven, lega pa ponuja tudi zadostno števi
lo parkirnih mest.

Tudi vstopnina, kije znašala dva evra, ni pov
zročila negodovanja. Še vreme, ki je bilo dneve 
pred prireditvijo nekoliko muhasto, je poskrbe
lo, da seje 4000 glava množica na petkov večer 
zabavala še pozno v noč. Tudi s strani nastopa- 
jočihskupin Instinkt, Red orange, Bohem, Niet, 
Eternity (seveda tudi DJ Riki), so se na račun 
organizacije in vzdušja, slišale same pohvale.

Ko seje naša ekipa smukala po prizorišču, smo 
srečali tudi navdušeno skupino obiskovalcev iz 
Koroške; povedali so, da v Batuje prihajajo že 
več let in da bo tako ostalo tudi v prihodnje, saj 
se na našem koncu počutijo odlično. Pravijo, 
kako so ljudje tukaj bolj odprti in sproščeni in 
da se to pozna tudi na koncertu, ki pričara edin
stveno vzdušje.

Množica, ki je valovala pod odrom, je zape
čatila uspešno prireditev, ki je letos kot novost 
ponudila tudi možnost prenočitve; brezplačno 
kampiranje, za vse tiste, ki bi po naporni noči 
omagali.

Polona Krušeč

www.banka-koper.si (C) 080 13 18

Bavšica-j v','l / \ " ' —

Tudi letos smo planinci iz PD Ajdovščina pripravili tabor za osnovnošolce in sicer se 
je ta odvijal v dolini Bavšice od nedelje, 18. julija, do sobote, 24. julija, udeležilo pa 
se ga je lOmladih planincev, starih od 9 do 15 let. Nastanjeni smo bili v Planinskem 
učnem središču Bavšica - v koči, ki je namenjena izobraževanjem Planinske zveze 
Slovenije in kot prostor za planinske tabore.

Dogajanje je bilo nadvse pestro: opravili 
smo več tur, in sicer prvo že v nedeljo iz Kal 
- Koritnice v dolino Bavšice, po lovski poti. 
Naslednji dan nas je čakala tura od trdnjave 
Kluže mimo trdnajve Fort Herman na znano 
razgledno točko 1313 oziroma Veliki rob (1313 
m), kjer so ostanki stare avstro-ogrske opazoval
nice, od koder je nam odpre lep pogled na Bovec 
in bovško kotlino. V sredo smo se razdelili v dve 
skupini - prva se je povzpela na Plešivec (2168 
m), druga pa do planine Bala in snežišča pod 
Plešivcem, kjer seje združila s prvo skupino in se 
skupno vrnila nazaj k koči v dolino Bavšice. Kot 
zadnja tura na taboru je bil vrh Male Mojstrovke 
(2333 m). Pripeljali smo se na prelaz Vršič in se 
lam ponovno razdelili v dve skupini - prva se 
je na Mojstrovko povzpela po zahtevnejši, zava
rovani Hanzovi poti, druga pa po lažji poti, čez 
melišče. Na vrhu je sledil obvezni krst za tiste, ki

so prvič prišli višje od 2000 m. Vrhunec ture je 
bil vsekakor spust po melišču, ki je slehernemu 
odgnal utrujenost in prignal nasmešek na obraz.

Preostali čas, ko nismo hodili na ture, smo upo
rabili za igre brez meja, iskanje skritega zaklada, 
tekmovanje iz orientacije, likovno ustvarjanje, 
delavnice na temo prve pomoči, spoznavanja 
gorstev in učenja pravilne hoje po zavarovanih 
poteh, skozi praktične primere udeležencem 
predstavili planinsko šolo in se preizkusili v 
znanju odbojke in navijanja s sosednjim planin
skim društvom, kije taborilo v Loški Koritnici. 
Večere smo preživeli družabno, z obilico smeha 
in iger, manjkal pa ni niti planinski krst za nove 
udeležence tabora, vodstva in vodje tabora. Ob 
vrnitvi v Ajdovščino smo se ustavili še na kratki 
osvežitvi ob Soči in se dobre volje vrnili domov, 
polni idej in pričakovanj za naslednji planinski 
tabor.

Podjetje za: ^
- gradbeništvo ^trgovino 

^zastopanje

UGODNI POTROŠNIŠKI KREDITI ZA VSE 
NOVE KOMITENTE BANKE KOPER.

q3o.

into

Za vse nove komitente Banke Koper smo pripravili ugodne 
potrošniške kredite v času dopustov in počitnic.

- ugodna obrestna mera 3-mesečni Euribor + 3,1
- odplačilna doba do 3 leta
- sredstva vam nakažemo na vaš TRR pri Banki Koper
- še veliko dodatnih ugodnosti 
Ponudba velja do 31. 8. 2009.

nnn BANKA KOPER
uayy% jUdamo Hapnzj.

Članica skupine INTES4 @ SN4IMOLD



8 zadnje vesti
V Fructalu večji odkup 
breskev
Sezona obiranja breskev se počasi zaključuje. V Fructalu so doslej prevzeli že 
2.700 ton, kar je bistveno več kot lani (1570 ton). Do konca odkupa, srede priho
dnjega tedna, pričakujejo še kakšnih 50 ton breskev.

\7' ot je bilo znano že pred sezono, je znašala

17.
d.M. Ajdudčituz

Pod letališčem 9, 5270 Ajdovščina, Slovenija 
e-mail: trgotrans.ajdovscina@siol.net, www.TRGO-TRANS.informacija.net

cena 30 centov za kilogram. »Odkup je 
potekal v skladu s pričakovanji in brez večjih 
zapletov, kljub temu, da so bile količine velike. 
To pomeni, da smo se v Fructalu dobro pripra
vili, pa tudi sodelovanje med KZ, pridelovalci 
in Fructalom je bilo dobro,« je za Latnik po
vedal Uroš Lozej, direktor nabave v Fructalu.
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08.00 do 17
mm. . ~ mm.mm , mm#« m ^ MMTelefon: 05 / 368 - 01 - 53

Redka sreča Marjana Cigoji
Priznanemu fotografu, digiskopistu Marjanu Cigoju se je nasmehnila redka sr^( 
V svoj objektiv je uspel ujeti stepnega lunja (Circus maerourus). Te ptice v Slov^ 
menda ni še doslej nihče fotografiral, znana so le tri opazovanja.
' ■ Hidi v svetuje zelo malo posnetkov te ptice, ni glodalci in žuželke, redkeje pa lovi t; C 

_L no, jaz sem imel srečo in sem jo po naklju- manjše plazilce. Gnezdi enkrat letno m 'ž> 
čju posnel, ko sem fotografiral ostale lunje. Še junija, samica pa znese od 4 do 6 jajc V 
večja sreča je, da sem ga posnel na našem kon- na tleh, kar je za ujede veliko. 
cu, v Vipavski dolini,« je bil zadovoljen Cigoj. Zadnje čase je Cigoj posnel veliko zaniro*'* 

Iz Wikipedije, proste enciklopedije, razbere- fotografij, ki si jih je moč ogledati v aai -jj C' 
mo, da je stepni lunj ujeda iz družine jastrebov, naslovu http://digiskopija.si. n
Doseže skoraj pol metra (od 43 do 48 cm) in je 
nekoliko večji od močvirskega in malo manjši 
od pepelastega lunja. Ima vitke, prišiljene peru
tnice. Že po imenu je razvidno, da je to ptica 
stepskih ravnic, razširjen pa je od jugovzhodne 
Romunije in severovzhodne Bolgarije pa vse do 
Altaja. Glavna hrana stepnega lunja so majh-

fmaukemmmmcene veljajo do 31. 8.
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potopis
Sicilija - srce 
Mediterana
Otok na koncu apeninskega polotoka ni velik le po površini, velika sta tudi njegova 
kultura in tradicija. Izjemno bogata zgodovina pa je za otočane prej prekletstvo 
kot darilo. Bolj kot njegova rodovitna prst ali ugodne klimatske razmere, je za
vojevalce zanimala njegova strateška pozicija. Prvotni naseljenci naj bi se kmalu 
pomešali s prišleki z Iberskega polotoka (domnevno Katalonci). Sožitje so najprej 
zmotili stari Grki, potem Kartažani in nato še Rimljani. Podajali so si jo še Vzhodni 
Goti, Bizantinci, Arabci in Normani. Leta 1860 jo je Garibaldi priključil kraljevini 
Italiji. To je pustilo močan pečat tudi na jeziku, ki je povsem samostojna tvorba, 
ločena od italijanščine. Ce govorite italijansko, s sporazumevanjem ne bo težav, 
saj tudi starejši prebivalci tekoče govorijo uradni jezik, ki ga krasi še prav posebna 
mehkoba, ki je v severni Italiji ne najdemo.

- *

i

/Vrajvečji mediteranski otok leži le dobra d\ 
-t N kilometra stran od prstov italijanske! 
škornja. Pravzaprav tako blizu celine, da dob 
občutek, da bi Mesinsko ožino z lahkoto pn 
plaval. Italijani že pol stoletja razmišljajo, da 1 
otok povezali z mostom. Na prvi pogled se zd 
daje projekt popolnoma izvedljiv, saj je svet v 
del celo vrsto precej daljših mostov. Poleg gostt 
ga ladijskega prometa, je tu še drugi problen 
Sicilija, znana tudi po svoji vulkanski aktb 
nosti, se namreč od celine oddaljuje s hitrostj 
dveh centimetrov na leto. Geološko aktivno 
se da razumeti tudi kot simbolno dejanje, saj s 
Sicilijanci niso nikoli dokončno poistovetili z iti 
%nsko državo, katere del so. Separatistične idt 
jeniso tako glasne kot na primer pri Korzičani! 
Baskih ali Kataloncih, vendar je želja po lasti 
državni tvorbi v ljudeh močno prisotna. Sicilr 
bi tako po več tisoč letni zgodovini končno pc 
stala samostojna. To Slovenci zagotovo dobi 
razumemo.

Sicilija je dobro transportno povezana s cel 
no. Za obisk otoka lahko izbirate med številnin 
letalskimi in ladijskimi povezavami. Poleg ča 

[terskih letov z Brnika se lahko odločite tudi 2 

nizkocenovne letalske prevoznike iz vseh nai 
bližnjih letališč sosednje Italije. Če se na p<

odpravite z avtomobilom (ali kamperjem), bo
ste vsekakor morali uporabiti tudi ladijski pre
voz. Če ste raje v avtu kot na ladji, boste izbra
li pristanišče Villa San Giovanni, ki vas v pol 
ure prepelje v tretje največje sicilijansko mesto 
Messino. Pri tem boste prevozili celotno dolži
no apeninskega polotoka, kar iz osrčja Slovenije 
pomeni približno 1400 kilometrov. Avtocesta je 
večinoma tripasovna in dobro urejena, kar pa ne 
velja za zadnji del poti skozi Kalabrijo, kjer av
tocesto popravljajo že vsaj 10 let, izgleda pa, kot 
da so šele začeli. Če ste reden uporabnik sloven
skih avtocest, se boste tam počutili kot doma. 
Vozniki, z mazohističnimi težnjami, bodo za pot 
potrebovali dobrih 15 ur (preverjeno!). Ostale 
možnosti se ponujajo skoraj vsakih 200 kilome
trov vzdolž zahodne obale. Pristanišča kot so 
Genova, Livorno, Civitavecchia in Neapelj ima
jo dnevno trajektno povezavo z otokom.

Sicilija velja za vrt Evrope. Tu uspeva praktič
no vse, saj afriške temperature dopolnjujejo bo
gati vodni viri. Najbolj znan izvozni produkt so 
pomaranče, ki izjemno dobro uspevajo, menda 
zaradi pepelnate vulkanske prsti. Če boste imeli 
v prevoznem sredstvu dovolj prostora, si kupite 
sadiko te izjemno zanimive rastline (drevesa). 
Povprašajte za katero od bolj trpežnih različic, 
ki bo uspela preživeti primorsko zimo. Problem 
bo le z našo burjo, ki dodobra razredči mesnate 
liste sicer zimzelene rastline.

Zelenjava je precej podobna naši domači, s 
to razliko, da normalno uspeva tudi v zimskih 
mesecih. Podjeten mladenič je sredi nasada pa
radižnikov uredil manjši kamp. Poleti, ko je v 
Evropi dovolj zelenjave in je njena cena nizka, 
si družinski proračun polni z turistično dejavno
stjo, pozimi pa po visoki ceni v Evropo prodaja 
paradižnik. Kuhati se na Siciliji skoraj ne splača, 
saj je hrana izvrstna, pa tudi cene niso visoke. 
Nekoliko težje se je spoprijateljiti s kruhom, ki 
je na voljo v zelo majhnih enotah in je bolj pri
meren za bobre. Če se boste vseeno odločili za 
lastno kuho, si pri lokalnih ponudnikih priskr
bite sveže ribe, splača pa se obiskati tudi ribjo 
tržnico v Palermu, kije prava paša za oči.

Načeloma je Sicilija revna dežela z visoko 
stopnjo brezposelnosti. Že vrsto let je finančni 
trn v peti matični Italiji. Poleg kopice denarja, 
ki ga vlada vsako leto nameni pokrajini, rešu
je problem brezposelnosti z velikim številom

javnih uslužbencev. Ogromno število redarjev, 
policistov in orožnikov ni posledica mafijske 
dejavnosti, ampak reševanje socialne stiske pre
bivalstva. Industrija je slabo razvita, rafinerije, 
ki so včasih pomenile pomemben vir prihodkov, 
pa se zaradi ekoloških razlogov z otoka počasi 
umikajo. Kmetovanje zadostuje le za osnovno 
preživetje in ne ponuja lagodnega življenja. Tudi 
ribolov seje zelo zmanjšal, zaradi velike konku
rence in visokih cen pogonskih goriv. Izjema je 
le zahodna obala, kjer nalovijo večino evropske 
tune. Tako se zdi, da postaja glavna dobičkono
sna dejavnost prav turizem.

Velik problem predstavljajo tudi afriški mi
granti, ki Sicilijo izberejo kot vstopno točko za 
Evropo. Velja omeniti, da je najjužnejša točka 
Sicilije, geografsko nižje od vrha Tunizije.

Za konec še beseda o najbolj znani sicilijanski 
zadevi - mafiji. Če se na Sicilijo odpravljate na 
dopust, so vsi vaši strahovi popolnoma odveč. 
Nihče vas ne bo ugrabil, izsiljeval ali vas opre
mil s tako imenovano sicilijansko kravato. Čar 
mafije je prav v tem, daje nevidna. Ne sprašuj
te domačinov o njej, kajti to bo pomenilo konec 
pogovora. Nihče ne pozna nikogar, ki bi se s to 
dejavnostjo ukvarjal in nihče ne bo o tem jav
no razpravljal, še posebej ne s tujcem na ulici. 
Nikjer ne boste imeli občutka, da pokrajino do
mnevno upravljajo mračne sile, ki imajo lovke 
razpredene čisto povsod. Edino le v Palermu,

kjer so orožniki oboroženi do zob in dobesedno 
štrlijo iz množice ljudi, zaradi visokih tempe
ratur tudi pri vsakdanjih opravkih minimalno 
oblečenih. In če boste obiskali sloviti Corleone, 
ne pričakujte filmskih prizorov, prej precej za
spano mesto, ki razen sumničavih pogledov do
mačinov ne ponuja ničesar.

Martin Pelicon

Nanoški sir ima zaščitni znak geografsko poreklo. 
To pomeni, da je iz kakovostnega mleka 
iz domačega okolja. Mleko je od krav, ki so bile 
hranjene samo z naravnimi krmili.

Nanoški sir je na ocenjevanjih prejel že več medalj!

YovilanD
V I P A V A-

www.Vipava1 894.si
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iz naših sredin
Športno poletje s ŠD 
Rekreativček

'Bejžmo pogledat 
stidenčk'

ŠD Rekreativček je letos že drugo poletje zapored organiziralo športnorekreativ- 
ne programe za otroke, prvič letos pa smo se odločili, da preko poletja omogo
čimo tudi odraslim redno vodeno vadbo v vodi, s čimer smo želeli spodbuditi tudi 
starejše k aktivnemu preživljanju poletja in njihovega prostega časa.

Vrtovin, 8. avgusta - Obiskovalci, ki so povsem zapolnili domačo dvorano, So zV
likim zanimanjem spremljali predstavitev knjižnega prvenca Magde Saksid

/Celodnevni programi za otroke so se izvajali 
V^zv treh terminih. Otrokom smo omogočili 
udeležbo v aktivnih počitnicah v vodi, kjer je 
bilo poleg učenja plavanja in seznanjanja z ra
znimi športnimi igrami pomembno načelo, ki 
nas je vodilo, predvsem druženje in zabava ter 
sproščeno preživljanje počitnic, tako na zelenici 
kot tudi ob vodi. Poleg tega programa so se otro
ci lahko vključili tudi nogometni kamp, kjer so 
bili seznanjeni z zakonitostmi nogometne igre, 
seveda pa tudi tukaj nismo pozabili na zabavo in 
sproščanje, saj so se otroci v času med treningi 
odšli osvežit na bazen. V vsakem izmed termi
nov pa so nas en dan obiskali taborniki in skavti 
in nam predstavili taborjenje, zvečer pa smo te
oretične stvari preizkusili tudi v praksi, saj smo 
kampirali v kampu ob Letnem kopališču Police. 
Za najmlajše, ki so si zaželeli samo popoldanske 
aktivnosti, pa smo pripravili tri termine 10 urnih

Oratorij v Budanjah

'V Tekaj manj kot 30 animatorjev se je čez 
J. i cel teden kar s triinšesdesetimi otroci po
govarjalo in ustvarjalo na temo sv. Frančiška. 
Predhodno sta potekala tudi dva natečaja. Prvi 
za himno (zmagovalno besedilo Anja Praček, 
uglasbitev Neža Žgur), ki si jo bodo otroci in 
animatorji brez dvoma še dolgo in veselo prepe
vali, drugi pa za sliko (zmagala Laura Raspor), 
ki krasi njihove letošnje majčke in zastavo. Letos 
so otroci lahko izbirali med glasbeno, likovno,

ICorec^ Barv

Lepa na pogled in preizkušeno dobra.

Korecje primeren za različne 
arhitekturne stile, od družinske 
hiše do velikih poslovnih 
objektov. Ne potrebuje dodatnih 
premazov ali zaščite in ob 
pravilni vgradnji zagotavlja 
visoko trajno vrednost objektov.

Goriške opekarne

slovom Bejžmo pogledat stidenčk. Predstavitev je povezovala prof. Ivcin^ slciJ ^

tečajev plavanja, tenisa in rolanja.
Ob zaključku programov smo v društvu z vese

ljem ugotovili, da se je naših programov udele
žilo okrog 150 razposajenih otrok, katerim smo 
s pomočjo naših vaditeljev omogočili prijetno in 
pestro športno poletje. Posebna zahvala za po
moč pri izvedbi samih programov gre tudi OŠ 
Dobravlje, OŠ Ajdovščina, OŠ Vipava in pa OŠ 
Col, ki so nam velikodušno priskočili na pomoč 
pri sami organizaciji.

Kot je bilo pa že prej omenjeno, smo letošnje 
poletje poskrbeli tudi za odrasle, saj smo za 
njih pripravili program rekreativnega plavanja, 
ki se je dvakrat tedensko v večernih urah julija 
in avgusta izvajal na bazenu. Tega programa se 
je udeležilo 11 odraslih, ki so skozi celoten pro
gram izpopolnili svoje znanje plavanja in hkrati 
poskrbeli za zdravo preživljanje poletja.

Tomaž Lulik

dogodek pa so popestrile pevke Društva kmečkih žena iz Dornberka, kjer 
sedaj živi. avtor I
r7apis Magde Saksida, po domače Rebičeve 
m j\z Podgore, je skromna zahvala Podgorcem 
iz Vrtovina, kjer je živela v svoji mladosti. S 
svojim delom so dali svoj pečat tej enkratni po
krajini. Preplet raznolike pokrajine in misli ter 
dogodkov je neprecenljiva vrednost, ki se je da 
meriti v denarju. To nam dokazujejo generacije 
Podgorcev, ki so s svojo pridnostjo, vztrajnostjo 
in ljubeznijo te koščke zemlje obdelovali. Vsak

še tako majhen košček podgorske zemv 
svojo zgodbo, vsaka grapa govori, o VsaL^ ' ”
toku bi lahko napisali knjigo, celo o p0 erni ^ 
skali ali grmu bi stkali pripoved. sam£'

Knjiga, katere izzid sta podrla g 
Ajdovščina in vrtovinsko društvo Ort ° i 
možno kupiti na Šmarni dan, ko Vrtov' 113 
šagro.

Neformalna skupina iz župnije Budanje je v svojem kraju med 12. in 17. julijem po
pestrila dogajanje z oratorijem. Slednji je letos potekal v sklopu projekta Priključi 
se, ki je bil podprt tudi z evropskimi sredstvi.

lokostrelsko, nogometno, košarkarsko, dramsko, 
kuharsko, frizersko, ročnimi deli in vžiganjem v 
les. Pri izvajanju delavnic so pomagali tudi va
rovanci Delovnega centra Ajdovščina. Tretji dan 
so se peš podali do Vipavskega Križa. Obiskali 
so brate kapucine in si ogledali samostan. V 
spominu je otrokom najbolj ostal dan z vodnimi 
igrami. Vsekakor bilo je zabavno, polno novih 
doživetij in spoznanj.

Laura Raspor



11šport
Dobra popotnica za 
brata Valič
Buzet, od 12. do 17. julija - Istra je bila teden dni prekrita s padali, saj se je tekme 
svetovnega pokala v jadralnem padalstvu udeležilo kar 125 tekmovalcev iz 26 
držav.

TJrvati so pripravili 6 težavnih preizkušenj,
JTlposebno nad pregreto istrsko planoto ni bilo 
pravega vzgona, zato je do cilja etap prihajalo 
malo jadralcev, kar trikrat zgolj desetina. Brata 
Valič sta se na sicer znanem terenu borila na vse 
kriplje, toda prav na vrh nista mogla. Urban je 
zasedel 21. mesto, Aljaž pa, ob zmagi v četrti 
dirki, 7. mesto. V skupnem seštevku svetovnega 
pokala sta brata iz Plač visoko, Aljaž drži tretje,
Urban pa sedmo mesto. S tem sta se seveda že 
uvrstila na finale svetovnega pokala, ki bo sep
tembra v Cornizzolu, v Italiji, kjer bosta naska
kovala jadralski vrh.

rl

Rokomet na mivki -

Drugi mestni derbi
V ponedeljek, 27. julija, se je na mestnem nogometnem stadionu v Ajdovščini odvi
la pripravljalna tekma med ŠD Škou in NK Primorjem. Pravzaprav mestni derbi se 
je v nekoliko prevročem popoldnevu zgodil pred kakimi 100 gledalci, kar priča o 
tem, da se zanimanje za nogomet ni ohladilo.

"X T a vkljub zavzetosti nogometašev primor
ji N skega ligaša sama igra ni navdušila. Je pa 
gotovo pomagala Primorju k samozavesti, pred
vsem strelcev, saj so kar devetkrat spravili žogo 
v nasprotno mrežo. Recimo, da so tudi za to v 
prvem krogu druge lige zmagoslavno vrnili iz 
Kidričevega. Aluminiju, ki sije skozi kvalifika
cije zaman prizadeval za napredovanje v prvoli
gaško konkurenco, so pobrali vse tri točke - prvi

zadetek je prispeval kar vratar Milič, kije bil na
tančen z enajstih metrov, razglasili pa so ga tudi 
za igralca tekme. Zmago je potrdil Ihbeisheh. Po 
še enem gostovanju ta vikend v Krškem, nestr
pno pričakujemo Primorje tudi na prvi domači 
tekmi, ko bo v nedeljo, 23. avgusta, gostilo ekipo 
Šenčurja. Morda pa igra prenovljena ekipa lep
ši nogomet od starejših izpadličev? Preverimo 
skupaj! tekst in foto mt

• A • I v* •prvič v Ajdovščini
V petek, 14. in soboto, 15. avgusta, bo v Ajdovščini prvič potekal turnir v rokometu 
na mivki, in sicer na peščenem igrišču ob letnem kopališču Športnega centra Police. 
Rokomet na mivki je v Sloveniji precej neznana oblika tega športa, v Evropi pa se v 
teh poletnih mesecih odvijajo turnirji evropske lige. Z namenom promoviranja tega 
atraktivnega športa ter seveda druženja, se bodo ekipe tako prvič pomerile tudi v 
^idovščini, kjer je rokomet doma že vrsto let.

Darko s kolesom po 
Sloveniji

rpurnir bo potekal v kategoriji moških in žen- 
-L skih ekip. Cena prijavnine znaša 50 evrov, 

v prijavnino pa je vključena karta za bazen (za 
soboto, cel dan), topel obrok in seveda osvežil
na pijača, ki bo po naporni tekmi še kako prav 
prišla. Organizatorki sta poskrbeli, da najboljši 
ne bodo ostali praznih rok. Najboljše tri ekipe v 
obeh kategorijah prejmejo denarne ter praktične 
nagrade, izbirali pa bodo tudi najboljšega igral
ca/igralko, vratarja/vratarko, najboljšega mlade
ga igralca/igralko (1. 1989 in mlajši), ter najbolj
šega veterana/veteranko (1. 1975 in starejši). Vsi 
najboljši bodo deležni praktičnih nagrad.

Rokomet na mivki se od dvoranskega ne raz
likuje le po igralni podlagi, ampak tudi po veli
kosti igrišča in številu igralcev. Igrišče namreč 
meri 27 x 12 metrov, na igrišču pa so le trije 
igralci in vratar. Igra se dvakrat po 10 minut, po 
pravilih EHF za rokomet na mivki.

Turnir se bo zaključil s podelitvijo nagrad naj
boljšim in zabavo do zgodnjih jutranjih ur. 

Ljubitelji rokometa lepo vabljeni!
Za prijave in informacije sta vam na voljo tele

fonski številki 051 313 283 (Mateja), ter 040 545 
019 (Tamara).

Aneja Ličen

F,!! »1 ROMING

Najem avtodomov brez 
nepotrebnih komplikacij

Standardni razred
- Sezona* 90€
- Izven sezone** 60€

Višji razred
- Sezona* 110€
- Izven sezone** 80€

* od 01.05 do 31.09 
** od 01.10 do 31.04 VARŠČINE NI 
041 / 249-077 Branko 031 / 376 - 420 Romeo 

www.avtodomi-roming.si

Vipava, avgusta 2009 - V Vipavski dolini se lahko pohvalimo z najrazličnejšimi 
izjemnimi športnimi dosežki. Skorajda ni športne discipline, v kateri se ne bi pro
slavil kakšen izmed naših uspešnih športnikov. Tokrat se bomo v Latniku posvetili 
kolesarstvu - zelo priljubljeni športni aktivnosti, ki je v dolini zastopana z odličnimi 
kolesarji. Tokrat vam bomo predstavili enega izmed njih; nadvse vztrajnega, pogu
mnega in uspešnega Darka Blazetiča.

T Zsvoji pestri športni karieri je Darko, ki pri-
V haja iz Vipave (tam tudi živi z družino), 

prekolesaril dobršen del Slovenije, kolesaril pa 
je tudi po tujih deželah (Italija, Avstrija, ...).

Ena izmed njegovih prvih kolesarskih tur, 
leta 2006, ga je vodila iz Senožeč v Bovec in na 
Mangartsko sedlo. Gre za eno zahtevnejših etap 
na Slovenskem, saj pot doseže izjemen vzpon, 
ki ga lahko opravi zares samo dobro izkušen 
in izjemno kondicijsko pripravljen kolesar. Pot 
je že prej zahtevala izjemno veliko treninga. 
Kolesarska tura je namreč dolga kar 326 kilo
metrov, to pa kolesar skupno doseže v samo treh 
dneh.

Naslednji večji izziv se je pojavil že naslednje

leto, saj seje Darko s Cimos pedal teamom, ka
terega član je, udeležil Kolesarske ture 2007, ki 
poteka od Senožeč do otoka Cresa in torej zdru
ži dve deželi. V treh dneh se prekolesari skoraj 
300 kilometrov. Še isto leto Darka pot s kolesom 
zanese na etapo po celotni državi - s kolesom 
v enem dnevu čez Slovenijo. Tukaj Darko zabe
leži izjemen uspeh, saj relacijo od Lendave do 
Portoroža doseže v pičlih 11 urah in 35 minutah, 
s povprečno hitrostjo nekaj več kot 30km/h. Gre 
za slovensko kolesarsko diagonalo, ki je dolga 
345 kilometrov, nanjo pa si upajo le najboljši.

Izjemni dosežki so velika motivacija za naprej, 
saj se Vipavec Darko Blazetič lansko leto odpra
vi še na eno zahtevno turo. Ta v prvem dnevu 
zajame Senožeče, Planino, Logatec, Rovte, Žiri, 
Škofjo Loko, Zgornje Jezersko, kar nanese sku
pno 135 kilometrov, v naslednjem dnevu pa se 
pot nadaljuje od Zg. Jezerskega čez Avstrijo do 
Pavličevega sedla in nadalje do Kamnika, kar v 
številkah pomeni več kot 87 kilometrov. V za
ključnem, tretjem dnevu, se kolesarji odpravijo 
nazaj v Senožeče,' kar že tako obsežni in zah
tevni poti pridoda še 97 km. Progo zaznamujejo 
številni težki vzponi.

V istem letu se Darko udeleži še maratona 
Franja (156 km), pridruži se še kolesarjem, ki se 
spopadejo z vzponom na Nanos (že tri leta za
pored) in maratona Ljubljana - Črnuče, ki je bil 
za Vipavca mala malica, saj je z njim opravil kot 
za šalo.

Darko, kolesar z dušo in srcem, tudi v leto
šnjem letu nadaljuje z izjemno uspešnim nizom 
kolesarskih dosežkov; svojo kariero bo okronal 
z najdaljšo turo do sedaj, saj ta obsega kar 450 
kilometrov. Pot ga zanese po Sloveniji, na se
ver Italije, s prečkanjem Avstrije, in nazaj proti 
Senožečam.

Za vse te dosežke so seveda potrebni vsako
dnevni treningi, a Darku prav to predstavlja vir 
energije, kljub temu da je izjemno naporno, ga 
napolni, saj ob tem zelo uživa. Kolesarjenju se 
posveča z vsem svojim bitjem, saj ga žene želja 
po dosežkih.

B. K.



zvonovi
Veliki šmaren

Praznik Marijinega 
vnebovzetja
Smo pred največjim Marijinim praznikom - praznikom Marijinega vnebovzetja 
ali Velikim šmarnom, ponekod imenovanim tudi Velika maša. Velika gospojnica, 
v naši Vipavski dolini pa velja kot 'Šmarn dan'. Je najstarejši Marijin praznik. V 
Jeruzalemu so že v 5. stoletju obhajali 15. avgusta spomin dneva, ko je Marija 
zaspala. V 6. stoletju se je praznovanje razširilo po vsem vzhodu. V Rimu so uvedli 
ta praznik v 7. stoletju z imenom Marijino rojstvo za nebesa. Vnebovzetje blažene 
device Marije pa izhaja iz 8. stoletja. Ze v 7. stoletju so praznik obhajali z vigilijo. 
Praznik je postal zelo priljubljen in so ga zato slovesno obhajali.

Vipavi. Ko je nevarnost mini
la, naj bi kip vipavska dekle
ta v procesiji ponesla nazaj v 
Log. Tako naj bi tudi nastala 
stara navada, ki se je ohranila 
vse do šestdesetih let prejšnje
ga stoletja, ko so jo komunisti 
prepovedali. Vipavska dekleta 
so za praznik sv. Rešnjega tele
sa Marijin kip v procesiji pre
nesla v farno cerkev v Vipavo. 
Pri procesiji so nosila kip pred 
Najsvetejšim, naslednjo nede
ljo pa so ga po isti poti ponesla 
ponovno v Log, kjer ima svoj 
prostor v majhni niši poleg 
prve kapele na levi strani. Pred 
tem kipom moli največ romar
jev, ki pridejo v Log. Čeprav je 
v glavnem oltarju lepa slika, ki 
predstavlja Marijo tolažnico in 
jo je naredil Mihael Stroj, eden 
najboljših slovenskih portreti
stov tistega časa, se romarji v 
molitvi obračajo k temu kipu.

Vojske pa so se še vrstile. Pri 
cerkvi je steber, kjer je nekoč 
stal kip v spomin na čase fran
coske okupacije. Na stebru je 
napis z imenom madžarskega 
huzarja Pavla Rostasa, ki je 
umrl v tem kraju v zasedi. Po 
ljudskem izročilu je Rostas po
dil pred seboj kar sedem fran

v
O ele 1. novembra 1950 pa je papež Pij XII. slove- 
Osno razglasil versko resnico, daje bila Marija 
"po končanem teku svojega zemeljskega življenja s 
telesom in dušo vzeta v nebeško slavo". Na ta dan 
so Marijina božjepotna svetišča zelo obiskana in 
v njih s slovesnimi mašami praznujemo Marijino 
vnebovzetje. Tako bo tudi v Logu sredi vipavske 
doline v podružnični cerkvi Marije tolažnice ža
lostnih.

Avtor Franci Petrič v knjigi 'Duša le pojdi z 
mano' o tej naši mogočni vipavski lepotici piše: 
»Po mnenju antičnih zgodovinarjev sta se na rav
nici ob Mrzli reki, nekje pod Planino, ob Hublju 
ali Vipavi, 5. in 6. septembra leta 394 po Kristusu 
spopadli vojski rimskega krščanskega cesarja 
Teodozija in poganskega proticesarja Evgenija. 
Legenda pripoveduje, da je na mestu, kjer danes 
stoji Marijina cerkev, že takrat stala kapelica. V 
njej naj bi cesar Teodozij na večer pred velikim 
spopadom molil. Kljub sovražnikovi premoči je 
krščanski cesar zmagal. K tej zmagi naj bi pripo
mogla burja, ki je čudežno zapihala s Teodozijeve 
strani ter tako s svojim pišem obračala zagnana 
kopja in puščice nazaj na Evgenijeve vojake in jih 
pognala v beg.

Prvič je v listinah omenjena cerkev v Logu pri 
Vipavi leta 1430, ko je župnik na Igu pri Ljubljani 
zamenjal z duhovnikom iz Šentvida pri Vipavi ka
pelo Device Marije v Logu pri Vipavi. Najbrž je 
bila ta kapela preprosta gotska podružnica, kakor 
jih srečamo še dandanes po naših vaseh. V levem 
malem zvoniku sedanjega loškega svetišča sta vzi
dana gotska reliefa, ki sta najbrž sodila v to cerkev.

Ljudje pa vedo še za drugo zgodbo - o goriškem 
grofu, ki naj bi sredi 15. stoletja podrl majhno cer
kev in sezidal večjo. To naj bi ob prvih turških 
vpadih požgali Turki. Vaščani s Planine naj bi k 
sreči v naglici rešili milostni Marijin kip v tabor 
pri sv. Pavlu nad Planino. Ker pa tudi tu ni bil 
varen, so ga raje prenesli v bolje utrjeni tabor v

coskih konjenikov in trideset pešcev!
Sedanja stavba v Logu sega v začetek 17. stole

tja. V svoji osnovi naj bi po sodbi strokovnjakov 
nastala okrog leta 1620, saj je v zaključni ste
ni prezbiterija vklesana letnica 1622. To je bila 
dvoranska cerkev z dvema ladjama, s hodnikom 
ali galerijo nad njima in z dvema zvonikoma ob 
prezbiteriju. Pozneje je doživela nekaj pomembnih 
predelav. Prva je bila v začetku 19. stoletja, ko je 
beneški kipar Geraldon predelal glavni oltar v kla
sicističnem slogu. Beli kararski marmor mu daje 
izredno lep videz. V dvajsetih letih istega stoletja 
so nato stranski ladji prezidali v osem kapel, kjer 
so postavljeni starejši, še baročni oltarji. Zadnji in 
najbolj mogočen pečat loški cerkvi je dal vipavski 
župnik in dekan, kulturni delavec in obnovitelj 
cerkva Jurij Grabrijan. Cerkev je dal poslikati 
slikarju Francu Goldensteinu, nato pa je še sam 
naredil načrt za pevski kor ter novo pročelje z mo
gočnim zvonikom, ki sega kar šestdeset metrov 
visoko. Vanj so obesili veliki zvon, težak 2408 kg, 
ki je prestal vse vojne vihre in še danes v druž
bi treh drugih zvoni ob romarskih shodih in ob 
raznih škofijskih slovesnostih. Božjepotna cerkev 
v Logu pri Vipavi je zaradi svoje velikosti (sprej
me kar 4000 ljudi) večkrat prizorišče mašniških 
posvečenj in drugih večjih slovesnosti in je zato 
ne le vipavsko, ampak tudi širše središče koprske 
škofije. V zvezi z zvonikom je ohranjena zgodba 
o mojstru Blažku iz Lokavca, ki gaje zidal. Ko je 
zapičil vrh strehe križ, je nesrečno zdrsnil z zvo
nika in se smrtno ponesrečil. Njemu so zvonovi iz 
obnovljene cerkve prvi zapeli žalostinko ...

»Marija tolažnica žalostnih nas ob jutrišnjem 
prazniku vabi v Log - v njeno mogočno svetišče. 
Je naša priprošnjica pri svojem Sinu, saj je bila z 
telesom in dušo vzeta v nebesa. Je naša mati, ki 
tolaži, uresničuje naše prošnje, je Kraljica miru, 
ki prinaša mir v naše družine, v naše župnije, v 
nas slovenski narod in ves svet.« Niko Ličen

Kekčev poletni tabor
Soča 2009
Letošnji tabor je v Domu Karitas v vasi Soča potekal od 26. junija do 2 - ^
Udeležilo se ga je 30 otrok, 12 prostovoljcev, dijakov srednji šol, animator* 
trije kuharji. Junaki tabora, Kekec s prijatelji, je na taboru združil otroke 
štirih 'Popoldnevov' (Cesta, Slap, Pivka in Ilirska Bistrica), pridružili so se nar^ F 
otroci iz Materinskega doma Solkan.

Tp azdelili smo se v pet skupin, vsaka si je iz- 
J-Vbrala svoje ime: Mali brinceljni, Bedajnci, 
Planinske wouce, Kosobrini in Wouce. Tekom ta
bora je imela vsaka skupina svoje zadolžitve pri 
pripravi mize, molitvi, pomivanju posode in či
ščenju. Otroci so se ob pomoči prostovoljcev zelo 
potrudili pri svojih zadolžitvah.

Dopoldneve smo preživljali v delavnicah. Tako 
fantje kot tudi punce so se na igrišču podili za 
nogometno žogo, pridni kuharji so pripravljali 
izvrstne sladice, učili smo se kaligrafije, plesali 
hip hop, fotografirali, posneli videospot, slikali na 
predpasnike, majice in soške kamne. Podali smo 
se na lov za skritim zakladom.

Popoldneve smo izkoristili za potepe po 
Kekčevih poteh ob smaragdni Soči. Na kmeti
ji Jelinčič nam je gospodar Ivo zaigral na citre.

I

(

vsakemu otroku omogočil orezpiacno jaharT t

datelj a Avgusta Ipavca in imeli v njego-Jj ^ j 
sveto mašo, ki smo jo pripravili udeležen ■ 
daroval pa jo je brat Vlado Kolenko. Cl t j

Večere smo si ob tabornem ognju krajša]' J 
co o Kekcu, nogometnim turnirjem, RVj | 
mom in discom. Pred spanjem pa nam. 
pripovedoval zgodbe, polne življenjskih rrf ^ 

V veliko pomoč pri izvedbi tabora so 
pridni in odgovorni prostovoljci, Rj j
delavnice, skrbeli za otroke in jim p0cj . 
prosti čas. Da so bili naši želodčki ves v . ■ 
skrbeli Lojzka, Milojka in Drago.

Tc,nja Bratit
Popoldan na (<■

Vrsta vlomov v
primorske cerkve

"1 Tzadnjem času smo priče pogostim vlomom 
V in krajam v cerkvah na Primorskem. Ob tem 

škofijski ordinariat Koper izraža svojo zaskrblje
nost in ogorčenost. Škof Metod Pirih deli svojo 
globoko prizadetost z župniki in verniki župnij, 
kjer so se dogodile omenjene kraje. Z vlomi se 
povzroča materialna škoda na sakralnih objektih, 
ki imajo pogosto tudi veliko umetniško vrednost. 
S takimi vlomi se uničuje narodna, umetniška,

kulturna in sakralna dediščina, predv 
daje vtis, da verni v tej družbi nismo e S- 
ni in nihče ne skrbi za našo varnost Od

upravičeno pričakujemo, aa oodo nared ' 
se taka dejanja ne bodo več ponavljala - 
odkrili njihove storilce.

tiskovni urad

Turistično društvo in KS Vipavski Križ 
Vipavski Križ - grajsko dvorišče, petek, 28. avgusta ob ’

Večer sta rog rod ski h post»| 
z ansamblom RALIMOD|q^r A*

Kvartet glasbenikov, ki ga dru^j .. 
zen do tradicije balkanske straroc*
oliicbp Niihnva olacha 'zrlrii^uirt l ^ '

f/
glasbe. Njihova glasba združuje harn^^1 
ruskih ciganov in madžarskih step
Ralknri!) in cnnpp 1-».

•/.d
Balkana in sonce Mediterana. Clll>
motivom bogatih ritmov dodajajo g 
čat ustvarjalnega navdušenja jn . 
ške samosvojosti.Glasbeniki prihaj. -i!l1 
različnih glasbenih žanrov, a v tej 
združujejo svoje bogate izkušnje 
nem raziskujejo svoje korenine. Gla h°* 
jo igrajo skupaj, je za njih izvir živ|jea' ^ 
energije. Podobno jo začutijo tudi 
šalci, tako, kot so jo občutili že dru«!*0^1 j 
nami stoletja nazaj po kavarnah 1
nah od Dunaja do Carigrada.

I

Predprodaja vstopnic (10 evrov): TIC Ajdovščina, TIC Vipava, TA Marco p \o 
Ajdovščina.Vstopnice pred koncertom: 15 evrov



zvonovi
Strma je pot do 
državnih jasli
Občinski svet občine Vipava je na svoji zadnji redni seji sprejel odlok o razglasitvi 
cerkve sv. Mihaela in cerkve sv. Lovrenca na Erzelju za kulturna spomenika lokal
nega pomena.

/^Vbčina Vipava ima veliko število že razglaše- 
V^/nih kulturnih ter naravnih spomenikov in 

znamenitosti, ki so bili razglašeni z odlokom že 
^ Wsu skupne občine in s prostorskim planom ob- 
cineVipava v letu 1998. Nerodno je bilo le to, da 

nista bili imenovani poimensko, pač pa le 
kot cerkvi znotraj kulturnega spomenika Erzelj - 
protiturški tabor.
Zaradi te formalnosti je na lanskem razpisu 

Ministrstva za kulturo Župnija Goče ostala pra
znih rok. Da se na letošnjem razpisu to ne bi pono
vilo, so občinski svetniki sprejeli odlok po hitrem 
postopku.

Iz strokovnih podlag za razglasitev kulturnega 
spomenika lokalnega pomena, ki jih je 
pripravil Zavod za varstvo kulturne dediščine 

Slovenije, Območna enota Nova Gorica, izhaja,

da sta cerkvi cerkvi sv. Mihaela in sv. Lovrenca 
s konca 15. stok, pozidani v sklopu pomembnega 

srednjeveškega gradu oglejskih patriarhov, ki se 
kot Castrum montis sancti Michaelis prvič ome
nja

leta 1352, sam Erzelj pa že leta 1275 . Kasneje se 
je iz gradu razvil protiturški tabor.

Na vrhu Tabora stoji cerkev sv. Mihaela, ki je 
bila pozidana leta 1466 in kasneje v baroku, 

predvsem v notranjosti, močno predelana. 
Obdana je s cerkveno ogrado, ki je na zahodni 
strani predrta s pilastrskim vhodom. V osi si sle
dijo trostrano zaključen prezbiterij, nekoliko viš
ja in širša pravokotna ladja in v baroku prizidan 
zvonik. Celoten objekt je krit s skrlami. Okna v 
prezbiteriju so ohranila prvotni ugled - na špale- 
tah oken so še vidni kamnoseški znaki,medtem

ko sta okni v ladji barokizirani, kot je barokizi
rana tudi notranjost cerkve. Stenska poslikava v 
prezbiteriju je žal izgubljena, ohranili pa so se fra
gmenti poslikave na slavoločni steni nad južnim 
stranskim oltarjem. Gre za upodobitev svetnic, 
delo je nastalo kmalu po posvetitvi, verjetno v 70. 
letih 15. stol. Glavni in stranska oltarja izhajata iz 
18. stol. Oltarne slike sv. Florijana, sv. Mihaela in 
sv. Barbare je v 80. letih 19. stol poslikal Simon 
Ogrin. Na zahodni fasadi zvonika je vzidan gotski 
relief sv. Mihaela.

Cerkev sv. Lovrenca stoji na spodnji terasi er- 
zeljskega Tabora.-Pozidana je bila koncem 15.

stol in je mlajša od cerkve sv. Mihaela. Cerkev 
sestavljajo trostrano zaključen prezbiterij brez 
talnega zidca, nekoliko širša ter višja pravokotna 
ladja in rizalitno izstopajoči zvonik, ki predstavlja 
nekakšno vmesno razvojno fazo med zvončnico 
in zvonikom. Krita je s korci. Originalno se je 
ohranilo gotsko okno v prezbiteriju, vhodni portal 
ter dvojno paralelno obokan prezbiterij v notra
njosti. V ladji je opazna barokizacija. N a stropu 
seje ohranila poslikava iz srede!6. stol., ki prika
zuje angele s simboli Kristusovega trpljenja. Žal 
izropani oltar iz 17. stol. se je ohranil le lot arhi
tektura, brez kipov. Enaka usoda je doletela tudi 
stranska oltarja.

Lastnikom odlok omogoča pridobivanje sredstev 
s pomočjo razpisov, toda hkrati nalaga, da mora
jo s spomenikom ravnati kot dobri gospodarji, ga

vzdrževati na lastne stroške, ohranjati njegovo 
substanco, podobo in položaj v okolici, varovati 
spomenik pred nevarnostjo delovanja naravnih sil 
ali človeškega ravnanja ali pa jih prepustiti stro
kovni organizaciji.

Za obe cerkvi je določen varstveni režim, ki 
prepoveduje:

- objekt poškodovati ali podreti;
- spreminjati tlorisne in višinske zasnove;
- spreminjati konstrukcijske zasnove in gradivo;
- spreminjati funkcionalne zasnove in razporedi

tev dejavnosti v notranjem in pripadajočem
zunanjem prostoru;
- spreminjati zunanjščine - arhitekturne členitve, 

strešne kritine, napuščev, zatrepov, stavbnega po
hištvo, materialov, barv, detajlov ipd;

- na objekt nameščati razne antene, oddajnike;
- spreminjati odnosa do drugih objektov na par

celi in do sosednjih stavb;
- spreminjati ožje okolice.
Za vsak poseg v spomenik, njegove dele, opremo 

in vplivno območje spomenika je potrebno prido
biti soglasje ZVKDS.

Tudi lokalna skupnost prispeva javna sredstva v 
ta namen, na podlagi razpisa za kulturno dedišči
no. Za vzdrževanje kulturne dediščine sakralnih 
objektov pa ima občinski proračun tudi lastno 
postavko, katere sredstva se med sakralne objekte 
delijo po sklepu konference vipavske dekanije.

ep

Srečanje generacij v 
Soči
V času od 3. do 5. julija je v Domu Karitas v Soči potekal medgeneracijski tabor 'S 
toplo dlanjo uresničujemo prijateljstva'. Zbralo se nas je kar 44, s skoraj idealno 
strukturo udeležencev, od otrok, mladih, predstavnikov srednjih let, do starejših. 
Njihovi vtisi zgovorno povedo, da je bilo tridnevno aktivno druženje nepozabno. 
Zadovoljstvo prostovoljcev in udeležencev nas opogumlja, da bomo v jesenskem 
času nadaljevali s programi, namenjenimi starejšim. Skupaj s skupino prostovolj
cev smo tabor načrtovali in izvedli z namenom izboljšave medgeneracijskega so
žitja udeležencev.

neznano. V lepem sončnem jutru je Urškin avto 
pripeljal pred Dom Karitasa, ki je tik ob lepi, 
majhni cerkvici sv. Jožefa v Soči. V času fašizma 
jo je poslikal naš znani in še dolgo časa po vojni 
zapostavljeni umetnik Tone Kralj. Moje oko je ta
koj opazilo lepo urejeno vojaško pokopališče prve 
svetovne vojne, ki leži tik nad vaškim pokopali
ščem, na katerem so domačini ravno pokopavali 
svojo faranko. Vse meje tako prevzelo, čista oko
lica, naše planine visoko nad nami, pred Domom 
pa krasen pogled na bistro, smaragdno reko Sočo, 
brez katere bi Gregorčič ne bil to, kar je bil. Njeno 
žuborenje nas je spremljajo od jutra do večera. 
Sveto tišino v planinah pa prekinjalo srnjakovo 
bevskanje, ki so ga nekateri prvič slišali.

Prihajali so tudi drugi, meni neznani obrazi. 
Hitro smo se vsi namestili po sobah s pogradi in 
se ogledovali ter že rekli kakšno misel. Voditeljici 
tabora Klementina Bajec in Elza Čehovin sta nas 
razvrstili v tri skupine. Bili smo res medgenera
cijsko zastopani: 13 otrok, 7 študentov, 15 iz sre

A /f agda Rodman je zapisala: »Študentka Meta 
-LV-Lse je nekega dne v juniju oglasila pri nas 
in me povabila na medgeneracijski tabor v Sočo. 
Brez pomislekov sem takoj odgovorila z 'da' z že
ljo, da se za par dni umaknem proč od štedilnika 
in vsakodnevnih skrbi. Sploh nisem vedela, kaj 
bomo tam počeli in koga bom tam srečala. Morda 
je bilo tako tudi najboljše. Šla sem tako rekoč v

dnje generacije in 9 starejših. Tako se je začelo 
naše 'delo'. Kmalu smo ustanovili kar ženski 
pevski zbor 'Soški slavčki', ki gaje vodil mlad in 
postaven fant Klemen Jerine iz Inštituta Antona 
Trstenjaka. Naš prvi 'javni' nastop je bil že nasle
dnji večer. Kar korajžno smo zapele šopek doma
čih pesmi. Najbolj živahno pa je bilo ob skupni 
mizi, kjer smo se zbirali trikrat na dan in uživa
li ob dobrotah odlične kuharske ekipe, kuharic 
Ide Rehar, Ljubice Ženko in šefa kuhinje Franca 
Ženka s Slapa.

V soboto, 4. julija, se nas je vseh 44, starih od 
82 let navzdol do dveh let, odpravilo uro peš do 
Jelinčičeve kmetije, kjer nam je prijazni gospo
dar razložil, kako pri njih delajo ovčjo skuto in 
sir ter na povrhu še zaigral na sto let stare citre. 
Nevihta, ki seje obračala okrog nas, nam je priza
nesla, tako da smo prišli nazaj v Sočo suhi in polni 
novih vtisov in doživetij lepe narave ter prijaznih 
ljudi. Med nami se je hitro razširila prijetna novi
ca, da sta se na Kekčevi domačiji danes poročila 
Urška in Janez Janša. Zaželeli smo jima sreče in 
ljubezni.

V delo po skupinah so se zelo lepo vključili naši 
šolarji in tudi mlajši ter dopolnili bivanje z rado
živostjo in vedoželjnostjo. Mladi harmonikar Blaž 
Drofenik iz Plač nas je zabaval tako, da smo se 
ob zvokih harmonike tudi poveselili in zaplesa
li, mnogi po dolgem času. Vsi pa smo ugotavljali, 
kako človeku dobro naredi lepo in veselo druženje 
v poplavah grdih in slabih vesti, ki se nam ponujajo 
iz časopisov in TV ekrana vsak dan. Generacijske 
razlike nismo opazili, vse je bilo sprejeto in člo
veško razumljeno. Tudi sama sem doprinesla ne
kaj in prisotnim povedala o znameniti bitki med 
Teodozijem in Evgenijem, kije bila pred dnevi, v 
začudenje vse Slovenije, tako uspešno prikazana 
na prostoru pod Zemonom pri Vipavi.

In tako je prišla med nas nedelja, 5. julij, ko smo 
se pripravljali na sveto mašo v Soči. Napolnili 
smo cerkev, kar se tu ne zgodi ravno vsako ne
deljo. Tega je bil tudi gospod vesel in nam je že 
na začetku namenil nasmeh in lepo dobrodošlico. 
Strežnikov se je kar trlo pred oltarjem, brali smo 
berilo in prošnje ter spremljali daritev z glasnim 
petjem. Občudovali smo Kraljeve freske, čeprav 
nam je pogled zapiral lesen oder, ker freske re
stavrirajo.

Najlepše nas je še čakalo. Pred odhodom smo v 
nedeljo popoldan odkrivali skritega prijatelja, ki 
smo mu na platno v hodniku namenjali svoje misli 
in občutke ter le - te zapisovali pod njegovim ime
nom. To je bila topla in res zabavna ter zanimiva 
igra, polna presenečenj. Tako smo objeli vsak svo
jega skritega prijatelja in se mu zahvalili za vse 
lepe želje in misli, ki nam jih je napisal.

Medgeneracijski tabor v Soči, ki gaje organizi
ral Zavod Karitas Samarijan iz Solkana - iz pro
grama Medgeneracijskega središča Emanuel, nam 
je odkril, da smo lahko drug drugemu dobri prija
telji in učitelji, samo malo dobre volje je potrebno, 
da se umirimo in sprostimo. Vsak pa je drugemu 
poklonil delček svojega časa in prijaznosti.«

Klementina Bajec in Elza Čehovin, 
Zavod Karitas Samarijan

RADIO
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Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije

Izpostava KSS Ajdovščina, Goriška 23b, 5270 Ajdovščina 
Tel: 05/3671070, marta.koruza@go.kgzs.si

RDEČ GLAVNAT
RADIČ

KMETIJSKA
SVETOVALNA

SLUŽBA
SLOVENIJE

Je zdravilna rastlina za pripravo okusnih solat. Zelo pomembna vrtnina, ki jo lah
ko svežo uživamo preko celega leta. Ima terapevtske učinke na telo. Zaradi bo
gate vsebnosti vlaknin veže in čisti strupe iz telesa. Ugodno vpliva na delovanje 
žolčnika. Zaradi vsebnosti zdravilne učinkovine inulin znižuje sladkor v krvi in ga 
priporočamo sladkornim bolnikom. Najbolj zdravo je uživanje svežih solat, ki jim 
po želji lahko dodamo kuhan domač fižol ali kuhan krompir. Sorte poznega trevi- 
škega radiča lahko pripravljamo na žaru, v pečici s sirom, s testeninami in rižotami.

Izvor in območja uspevanja
Spada v družino košaric, tako kot solate. Rdeč 

glavnat radič Chioggia pridelujemo že vrsto let. 
Prve sorte smo v osemdesetih letih dobili iz 
Italije, iz območja Chioggie, in sicer sorte Cesare, 
Oresto, Mesola, Foresto, Pompeo, Febbrarese,... 
Do danes se je najbolj ohranila sorta Pompeo, 
ki služi tudi kot standard pri preskušanju novih 
sort. Območje uspevanja je za radič izredno ši
roko, saj uspeva izredno dobro in tudi tradici
onalno z lastnimi selekcijami na novogoriškem 
in tudi na obalnem območju. Izvor tega radiča 
je selekcija iz radiča Variegato di Castelfranco. 
Selekcije so kmetje vršili že v letih 1934 in 1935. 
V vseh teh letih so potekale uspešne selekcije 
rdečega glavnatega radiča, tako da imamo da
nes na razpolago sorte, ki jih lahko pridelujemo 
preko celega leta. Novogoriško območje je bolj 
primerno za pridelovanje zgodnjih sort rdečega 
glavnatega radiča, medtem ko v Slovenski Istri 
poteka pridelava v glavnem jesensko zimskih 
sort rdečega glavnatega radiča št. 5, št. 6 in št. 7.

Zanimive so tudi novejše selekcije radiča 
Castelfranco,ki se same lepo rumeno obarvajo, 
pa tudi novejše selekcije rdečega glavnatega ra
diča Verona.

Načini pridelave
- radič uspeva na več različnih tipih tal, od zelo 

peščenih do težjih glinastih tal,
- pomembneje, da v primeru težkih tal predho

dno strojno pripravimo dvignjene gredice,
- tla morajo biti dovolj odcedna in tudi zračna, 

kar je pogoj za dobro ukoreninjenje sadik radiča,
- izredno je pomemben razvoj glavne korenine, 

ker se v njej nahaja veliko hranilnih snovi, ki so 
potrebne za razvoj glavic ali pa rozete pri drugih 
sortah radiča,

- za pridelavo na Primorskem posejemo seme 
radiča konec junija ali še do sredine julija v stiro- 
poraste plošče, ki jih nato položimo v polsenčen 
prostor,

- zgodne sorte posejemo že v marcu in aprilu, 
vendar ne dosegamo visokih pridelkov,

- sadike vzgojimo v 25-30 dneh,
- sadike so primerne za sajenje na stalno mesto, 

ko razvijejo 4-6 pravih listov in dobro razvito 
koreninsko grudo.

Pedoklimatske zahteve
- optimalna temperatura za rast in razvoj radi

ča je 15 do 20 oC,
-minimalna temperatura, kije potrebna za rast 

je 8 oC,

- dobro uspeva pri pH vrednostih 5-6,8,
- posebno je pomembno učinkovito namakanje 

takoj po sajenju radiča na stalno mesto, ker je 
pomembno da se sadike dobro ukoreninijo,

- varstvo rastlin se vrši na prisotnost pepela- 
ste plesni, talnih škodljivcev in bakterioze, ki se 
lahko bolj pogosto pojavi v jesensko zimskem 
času,

- v jesensko zimski pridelavi radič pobiramo, 
ko formira lepo sklenjene in čvrste glave, to je 
od oktobra do decembra.

Sortiment
Možnosti pridelave rdečega glavnatega radiča 

Chioggia so velike, ker je pridelava v naših pedo- 
klimatskih pogojih zelo uspešna. V zadnjih letih 
opravljamo preskuse s poznimi sortami rdečega 
glavnatega radiča. Dobre sorte so Pompeo, No 
7, No 8, Altair. Zgodnje sorte pa so: Leonardo, 
Cesare, Erfano, Indigo,...

Poznamo še številne druge tipe radiča, kot so: 
Verona, Treviški (zgodne in pozne sorte), tržaški 
solatnik, solkanski radič,...Vsi tipi radičev so v 
zadnjih letih zelo zanimivi za pridelavo, saj so 
nezahtevni v pridelovanju in predvsem ekonom
sko zelo zanimivi v jesensko zimskih terminih 
pobiranja.

Pleveli
Enoletne plevele zatiramo na večjih pride

lovalnih površinah s pripravkom kerb 50 WP. 
Karenca je 42 dni. Pred presajanjem sadik ali pa, 
ko so sadike že ukoreninjene, zadelamo pripra
vek 2-4 cm v tla.

Pepelasta plesen radiča
Bolezen se pojavlja poleti v toplih in vlažnih 

klimatskih pogojih. Če plesen ne zaustavimo li
sti porumenijo in propadejo. Uporabimo lahko 
naslednje pripravke: cosan (14), pepelin (7), mo- 
čljivo žveplo (14).

Bakterijske bolezni
Gnijejo zunanji in notranji listi. Gnitje se po

javi na listnih robovih radiča in se nato širi v 
notranjost. Upoštevati moramo širok kolobar, 
namakamo preko kapljičnih sistemov, pazimo 
pri gnojenju z dušikom in kalijem. V jesensko 
zimski pridelavi posadimo sadike na večje med
vrstne razdalje.

Uši
Glavna sezona okužb je pomladi in jeseni. 

Dostop uši lahko preprečimo z uporabo vlakna
tih prekrivk. Uporabimo lahko naslednje pri

pravke: bio plantella flora kenyatox verde (7) in 
pirimor 50 WG (21). e ne(| pe 
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Hranijo se z listi. Polži se pojavljajo če 
mo njive v plevelu in neočiščene Površine x 
sredno ob njivskih površinah. Enostaven uk
je trošenje apna in pepela na mestih, hi 
vstopajo na kulturne rastline. Lahko 
mo razne vabe m jih mehanično un'~ • •• 
Uporabimo lahko naslednje pripravke- arion 
ramol. Oba pripravka sta na osnovi železove 
fosfata in nimata karence.

Talni škodljivci(sovke, strur»e 
majskega hrošča,...)

Obgrizene korenine radičev 
Priporočamo pogosto rahljanje ^ Propadi

števanje optimalnih rokov setve inter -j vrt 
Priporočamo zatiranje, če je že potrebn^

Polži

pripravo tal in pred setvijo ali sajenjem !• 
lju prijaznim pripravkom Naturalis v Z 
jutranjih urah. zgodil 

Jana Bolaič uJ}
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Paradižnik orjak
Če nam recesija ne prizanaša in nam slabe občutke vzbujajo virusi nove 
pa nas je narava z letošnjo letino vsaj malce potolažila. Češenj je bilo tolil^' 
še najstarejši ne pomnijo, tudi marelice so dobro obrodile, čez breskve 0'
pritožujejo, za krmo bo trave dovolj, krompir in žitarice so ugodno sliko cf6 *U H 
po vinogradih za zdaj še vse dobro kaže .... °polnipo vinogradih za zdaj še

Oeveda so pridelki odvisni tudi od marljive 
O roke in občutka pridelovalcev. V Plačah, ki 
velja za brezvetrni raj zgornje Vipavske doline, 
pa se letos veselijo tudi vrtičkarskih dosežkov. 
Na vrtu družine Nusdorfer se je razbohotil sko
raj poldrugi kilogram težak paradižnik. Kdo od 
zakoncev je bolj zaslužen za ta rekord? Jožica, ki 
je paradižnik prinesla v redakcijo Latnika, je vse 
zasluge pripisala soprogu Francu, češ daje sama 
sadike zgolj 'vršičkala'. Po skrbnem tehtanju se 
je kazalec digitalne tehtnice zaustavil pri 1488 
gramih. Žan Luka in pa Neli, ki na fotografiji 
paradižnik pestuje, sta morala 'pojedino' opraviti 
na obroke.
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NOVO! Jna

Pot v Žapuže 12, Ajdovščina 
Tel.: (05)36 80-210, fax: 36 80-211, GSM: 041 611.07-1
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NAJTISJE DELOVANJE

■ NAJBOLJŠI IZKORISTEK TRENUTNO NA TRŽIŠČU 
(OOP 5,25, EER 5,15)

TOPLOTNE ČRPALKE,
v vseh možnih izvedbah, 

po vaših potrebah in željah.

Montaža in obnova toplotnih črpalk.

SERVIS IN MONTAŽA
HLADILNIH NAPRAV; 
HLADILNE KOMORE, 

ZAMRZOVALNE 
SKRINJE, HLADILNIKI,.

Zaupajte

/ I
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KOLEDAR DOGODKOV
petek, 14. avgust:
■ Bar Center, Nova Gorica; Klub Goriških študentov 
pripravlja Poletno sceno; nastop Kombo Zlatka 
Kavčiča

. sobota, 15. avgust:
j • Vrtovin; Krajevni praznik v Vrtovinu - šmarni dan

2009
• Ajdovščina; Kašev letni vrt - filmski večer
* Ajdovščina; Turnir v rokometu na mivki, v pripravi 
Ženskega rokometnega kluba Ajdovščina 
-Trg 1. slov. vlade, Ajdovščina; 105. Bolšja tržnica 
■ Brje na Vipavskem, glasbena prireditev; Jazz poletni 
vrt Sveti Martin
-Zeleni gaj, Dornberk, DJ Lovro z gosti
- Nova Gorica, Bar Center; Poletna scena Kluba 
goriških študentov se nadaljuje z gledališčem in 
DrumVbass večerom
nedelja, 16. avgust:
-Ajdovščina; Kašev letni vrt«- Dusty blues band
- Selo, 18:00; Krajevni praznik v Selu - šagra sv. Roka
- Nova Gorica, prireditev Kluba goriških študentov; 
Poletna scena; filmski večer
ponedeljek, 17. avgust
- od 17. avgusta do 21. avgusta na Sinjem vrhu 
poteka 15. mednarodna kolonija Umetniki za Karitas. 
Kolonijo boste imeli možnost pobliže spoznati v 
četrtek, 20. avgusta, ko pripravljajo dan odprtih vrat
sreda, 18. avgust:
- Ajdovščina, Mladinski center Hiša mladih; 

lil Ustvarjalna delavnica Hiše mladih v sodelovanju s
KAŠ-em.
četrtek, 20. avgust:
- MMP Vrtojba; prireditev Gas poletje pripravlja 
plesno prireditev z naslovom Pozdrav plesnemu 
poletju

petek, 21. avgust:
-Ajdovščina, Kašev letni vrt; nastop glasbenih skupin 
Eclipse in Momenta
- Vrhpolje, Planina, Ajdovščina; 3. Rally Primorje 
Ajdovščina 2009.
sobota, 22. avgust:
- Ajdovščina; Kašev letni vrt - potopisno predavanje o 
Južnoafriški republiki
- Ajdovščina; 3. Rally Primorje Ajdovščina 2009
- Gozd pri Colu; Konjeniški praznik, gozdarski sejem 
in prikaz gozdarskih opravil
- Zeleni gaj, Dornberk; večer elektronske glasbe; DJ 
gostje
nedelja, 23. avgust:
-Planinsko društvo Ajdovščina; Pohod na Marmelado 
(3343 m)
- Gozd pri Colu; - Konjeniški praznik, gozdarski sejem 
in prikaz gozdarskih opravil

■p www.orlek.com
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NEDELJA 16. avgust ob 21.00
DVORIŠČE KS AJDOVŠČINA
v slučaju slabega vremena ............
AjDOVŠClN ADVORANA pRVE SLOVENSKE vlade

VSTOPNINA BO

Dotrpel je naš Emil; mož, oče in nono.

ZAHVALA
vsem, ki ste nam izrekli sožalje, podarili cvetje, sveče in ga spremili na njegovi poti v 
večni pokoj.

Hvala g. župniku za cerkveni obred in hvala za prelepo petje v slovo našemu Emilu.

Družina Peljhan

Biserna poroka 
zakoncev Ambrožič
T rAjdovščini sta 11. julija 2009 dočakala bi- ustvarila dom in imela dva otroka, hčer in sina.
V šemo poroko - 60 let skupnega življenja Ta lepi jubilej sta praznovala v krogu obeh otrok, 

Saša in Ivan Ambrožič. Spoznala sta se v Kočevju snahe, treh vnukov in pravnukinje ter v veseli 
blizu rojstnega kraja Saše in se kmalu po poroki družbi sorodnikov in prijateljev, 
preselila v bližino rojstnega kraja Ivana. Tu sta si

VZLJZAP iKZZKlpIKCf i.M'
Lokavee 130 F, 5270 Ajdovščina
radovan.volikonja@velrad.si Gsm 051 683 103

-GRADBENIŠTVO, VSE VRSTE VISOKIH IN NIZKIH GRADENJ 
-IZVAJANJE NADZORA
-STORITVE Z GRADBENO MEHANIZACIJO
-ODSTRANJEVANJE CEMENTNO AZBESTNIH OBLOG {salonit)

,

I

PRIMORSKA POSEBNA 
MOKA 4x 1 kg

2,40 €
REDNA CENA: 3,58 €

BELE ZEMUE
10x60 g

od 21*7% do 20» % ^000
Izdelki v projektu "Najslajša cena" imajo 

znižano maloprodajno ceno za najmanj 20 %.
Akcija velja v trgovini Ajdovščina,

JAJČNI Pl 
500 g

BELLA BIONDA 
500 g

INSTANT POLENTA 
500 g

CERES SP 
500 g

0,65€ 0,45€ BO^SV € l4,SO€
REDNA CENA: 0,99 € REDNA CENA: 0,59 € REDNA CENA: 0,76 € REDNA CENA: 0,79 €
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Center
Tehnike, gradnje in pohištva Ajdovščina
Vipavska c. 6, tel.: 05/364 48 00

' - ■ • Ajdovščina - M Center tehnike, gradnje in pohištva Ajdovščina, Vipavska c. 6,05/364 48 00 • Brežice - MCTGP Brežice, Cesta svobode 31,07/495
■39 52,07^95 39 50 • Koper - M Center tehnike Koper, Ljubljanska c 5,05/662 69 10 • Krško - M Center gradnja in vrt Krško, Cesta krških žrtev 

■ :. : : ,|45A, '07/pr8 06 32 • Lenart v Sl. Goricah - M Center gradnja in vrt Lenart, Gradiška 2,02/720 09 46 • Ljubljana - M Center tehnike in gradnje 
Črnuče, Po|,k sejmišču 32, Črnuče, 01/560 61 00 • Ljutomer - M tehnika in gradnja Vesna Ljutomer, Babinska c. 1, 02/585 80 10 • Maribor - M 
Center tehnil# Maribor, Tržaška cesta 14, 02/333 50 88 • Postojna - M Center tehnike in gradnje Postojna, Tržaška cesta 59, 05/721 47 27 • 
Prevalje - M Center tehnike in gradnje Prevalje, Pri postaji 4,02/870 50 35 • Ptuj - M Center tehnike in gradnje Ptuj, Ormoška cesta 30,02/749 53 
40 • Sevnica - M Center tehnike, gradnje in pohištva Sevnica, Savska cesta 20b, 07/816 32 10 • Slovenske Konjice - M Center tehnike in gradnje 
Slovenske Konjice, Delavska cesta 12,03/757 48 73 • Velenje - M Center tehnike in gradnje Velenje, Kidričeva cesta 53,03/898 87 10 • Žalec - M 
Center tehnike in gradnje Žalec, Celjska cesta 7,03/713 65 92 •...
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